
Το τουριστικό λογότυπο Κυθήρων
Παρουσιάστηκε στις 24 Απριλί-

ου σε διαδικτυακή παρουσίαση, το 
νέο τουριστικό λογότυπο των Κυθή-
ρων, το οποίο θα χρησιμοποιείται σε 
κάθε εκδήλωση και επικοινωνία. Από 
καιρό είχε γίνει επιτακτικό να καθιε-
ρωθεί ένα τέτοιο σήμα και την ετοι-
μασία ανέλαβε ο Δήμος Κυθήρων 
με την Τουριστική του Επιτροπή. Την 
παρουσίαση του σήματος ακολού-
θησε σωρεία σχολίων, άλλοτε εγκω-
μιαστικών και άλλοτε επικριτικών για 
το νέο τουριστικό μας έμβλημα. Στο 
κομμάτι που ακολουθεί θα καταβλη-
θεί προσπάθεια να αναλυθεί το θέμα 
αυτό, λόγω της μεγάλης σημασίας 
του στην τουριστική προβολή και την 
επικοινωνιακή αξιοποίηση αυτού του 
απαραίτητου εργαλείου για τον τόπο 
μας χωρίς προκατάληψη και διάθεση 
αντιπαράθεσης με οιονδήποτε εκ των 
συντελεστών.

Πριν απ’ όλα να διευκρινίσουμε 
εδώ μερικά πράγματα, καθώς δημι-
ουργήθηκε σύγχυση για την οποία 
δεν είναι άμοιρος ευθυνών ο Δήμος. 
Γιατί ανέφερε μεν ότι πρόκειται για 
τουριστικό λογότυπο, δεν έγινε όμως 
εξ αρχής ο διαχωρισμός τι είναι αυτό 

και σε τι διαφέρει από ένα έμβλη-
μα. Καίτοι και στο θέμα αυτό μερικά 
πράγματα είναι λίγο μπερδεμένα, ας 
επιχειρήσουμε εδώ να δούμε λίγο τις 
διαφορές. Άλλο έμβλημα του Δήμου 

και άλλο τουριστικό λογότυπο. Αν 
κρίνουμε από τη μέχρι τώρα εμπει-
ρία μας από τις ελάχιστες αναφορές 
που έχουμε, ο Δήμος Κυθήρων δεν 
διαθέτει έμβλημα. Έχουμε ένα με-
τάλλιο, που έχει φιλοτεχνηθεί από 
πολύ γνωστό καλλιτέχνη, αλλά αυτό 

Ομαλοποίηση στις μεταβιβάσεις
Κανονικά τα συμβόλαια για τα αγροτεμάχια με αντιρρήσεις. 

Γνωμοδότηση για το ιδιοκτησιακό.
Μεγάλο θέμα είχε γίνει με τη 

δέσμευση με αντιρρήσεις από την 
Εγχώριο μεγάλων εκτάσεων ανάμε-
σα στις οποίες και πολλές ιδιωτών, 
οι οποίες δεν μπορούσαν να μετα-
βιβαστούν λόγω της διαδικασίας 
αυτής, όπως αποκάλυψαν τα «Κ» το 
Μάρτιο του 2020. Πρόσφατα, με την 
επανανάρτηση των δασικών χαρτών 

είχαμε αναφέρει ότι κανονικά οι με-
ταβιβάσεις αυτές απελευθερώνονται 
σύμφωνα με τα οριζόμενα στις σχετι-
κές αποφάσεις, όμως τα περισσότε-
ρα συμβολαιογραφεία συνέχισαν να 
μην προχωρούν στη σύνταξη συμβο-

λαίων εξ αιτίας, κυρίως, του γεγο-
νότος ότι τα δασαρχεία δεν έδιναν 
το αναγκαίο πιστοποιητικό ακαΐας, 
καίτοι αυτό ήταν απλά μία διαπίστω-
ση, την οποία είχαν υποχρέωση να 

κάνουν. Άλλα, πάλι, επικαλούνταν 
ασάφεια στο σχετικό νόμο. Στο θέμα 
είχαμε δύο παρεμβάσεις. Η Εγχώρι-
ος ζήτησε από πέρσι και πριν καν την 
επανανάρτηση, να απεμπλακεί αυτή 
η διαδικασία, αφού ήταν άσχετη και 

να εκδίδονται τα πιστοποιητικά. Το 
Δασαρχείο είχε απαντήσει ήδη από 
τις 17 Αυγούστου 2020 δεχόμενο 
το αυτονόητο ότι, «ακόμη και για τις
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Μαίνεται ο «ασπαλαθοπόλεμος»
Μία απόφαση του Τεχνικού Συμ-

βουλίου Δασών σχετικά με τους δα-
σωμένους με ασπαλάθους αγρούς 
που έχουν εγκαταλειφθεί ήταν η αιτία 
που άναψε ένας πόλεμος τις μάχες 
του οποίου ήδη παρακολουθούμε. 
Για να ενημερώσουμε επαρκώς τους 
αναγνώστες μας, καθώς νομίζουμε 
ότι δεν υπάρχει Κυθήριος που να μην 
έχει χωράφια που να έχουν χερσωθεί, 

οφείλουμε να τονίσουμε ότι αυτή η 
γνωμοδότηση έχει καθυστερήσει ακρι-
βώς 42 ολόκληρα χρόνια, δηλαδή από 
τότε που ψηφίστηκε ο Ν. 998/1979. 
Κανονικά, αμέσως μετά έπρεπε να 
είχε ρυθμιστεί το πρόβλημα, το οποίο 
ήταν γνωστό από τότε, ότι ο ασπάλα-
θος, ως κατακτητικό φυτό, επικρα-
τούσε και κατελάμβανε τις καλλιερ-

ΑΥΤΗ η ιστορία με τα 
εμβόλια έχει αφήσει ζωηρό 
αποτύπωμα και στον τόπο 
μας, ο οποίος φαίνεται βρή-
κε μιμητές σε όσα γίνονται 
στην υπόλοιπη χώρα. Κι ενώ 
η χώρα μας είναι πολύ ψηλά 
ανάμεσα στις χώρες της 
Ευρώπης σε οργάνωση των 
εμβολιασμών, οι μεγαλύτε-
ρες ηλικίες, δηλαδή οι άνω 
των 65 που κινδυνεύουν πε-
ρισσότερο, έχουν χαμηλά 
ποσοστά εμβολιασμού, που 
είναι μάλιστα από τα χαμη-
λότερα στην Ευρώπη αφού 
μετά βίας υπερβαίνουν το 
60%. Κι αυτό, όταν επί μή-
νες μαίνεται ο πόλεμος στα 
νοσοκομεία, στα οποία, για-
τροί και νοσηλευτές κάνουν 
τιτάνιο αγώνα για να σω-
θούν ζωές τη στιγμή που η 
χώρα μας  είναι άμεσα εξαρ-
τώμενη από τον τουρισμό, 
με την κατάσταση στην πο-
ρεία της πανδημίας να τον 
επηρεάζει άμεσα. Στο νησί 
μας, το τοπικό Νοσοκομείο 
σε συνεργασία με το Δήμο 
οργάνωσαν άψογα την επι-
χείρηση εμβολιασμών και 
αξίζουν θερμά συγχαρητή-
ρια στο ιατρικό, νοσηλευ-
τικό και διοικητικό προσω-
πικό που έφεραν επιτυχώς 
εις πέρας μία τόσο μεγάλη 
προσπάθεια. Αντίθετα, όσον 
αφορά κι εδώ τις μεγαλύτε-
ρες ηλικίες, τα ποσοστά εμ-
βολιασμών δεν φαίνεται να 
διαφέρουν ουσιωδώς από 
την υπόλοιπη χώρα. Κι εδώ 
σημαντικό ρόλο έπαιξε η 
στάση της τοπικής εκκλησί-
ας από μερίδα λειτουργών 
της οποίας δόθηκαν μάχες 
κατά των εμβολιασμών με 
επιχειρήματα που έρχονται 
κατ’ ευθείαν από το Μεσαί-
ωνα και τις δεισιδαιμονί-

Από ψιλό κόσκινο 
οι αιτήσεις για ΑΠΕ

Η τελική πρόταση για την αδειο-
δότηση των ΑΠΕ (κύρια αιολικά και 
ηλιακά πάρκα) έχει ήδη διατυπωθεί 
σύμφωνα με δημοσιεύματα του τύ-
που και δεν φαίνεται να διαφέρει ου-
σιωδώς από όσα έχουμε γράψει εδώ 
και στην ηλεκτρονική μας έκδοση. 
Εκείνο που έχει ιδιαίτερη σημασία 

είναι ότι με τη μέχρι τούδε διαδικα-
σία έχει συσσωρευθεί σωρεία αιτή-
σεων επενδυτών και «επενδυτών», 
που κινδυνεύει να ρίξουν στα βράχια 
τον εθνικό μας στόχο να φθάσουμε 
τα 9 γιγαβάτ παραγωγής από ΑΠΕ 
το 2030. Το πρόβλημα δεν είναι ο 
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Ολοκλήρωση εμβολιαστικού 
προγράμματος στα Κύθηρα

Στο τέλος του μήνα που πέρασε 
ολοκληρώθηκε το εμβολιαστικό πρό-

γραμμα  στα Κύθηρα, το οποίο είχε 
δομηθεί ειδικά για τα μικρά νησιά με λί-
στα, στην οποία εγγράφονταν όσοι επι-
θυμούσαν να εμβολιασθούν. Σύμφωνα 
με όσα μας δηλώθηκαν από το τοπικό 
Νοσοκομείο, το οποίο, να αναφέρου-
με για μία ακόμη φορά, έφερε εις 
πέρας με εξαιρετική επιτυχία το πρό-
γραμμα εμβολιασμών στο νησί με την 
κινητοποίηση όλου του προσωπικού, 
εμβολιάστηκαν συνολικά κοντά στα 
2.500 άτομα. Αν λάβουμε υπ’ όψιν ότι 
οι μόνιμοι κάτοικοι κυμαίνονται μεταξύ 
3.500-4.000 ο αριθμός είναι σχετικά 
καλός με δύο σημειώσεις. Πρώτον, ότι 
κι εδώ υπήρξε μειωμένο ενδιαφέρον 
σε ηλικίες άνω των 60-65 ετών για τους 
λόγους που έχουμε τονίσει πολλές φο-
ρές και δεύτερον ότι είχαμε ένα αριθμό 
που ίσως πλησίαζε και τα 500 άτομα, 
που εμβολιάστηκαν ερχόμενοι στο νησί 
ακόμα και για το σκοπό αυτό. Από αυ-
τούς, άλλοι ήταν μόνιμοι φορολογικοί 

Χαρακτηριστική γελοιογραφία 
του 1931  για τους αρνητές 
στο εμβόλιο της ευλογιάς.
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Μας έχει συγκλονίσει ο αδόκη-
τος και πρόωρος θάνατος του εξαιρε-
τικού συναδέλφου Βασίλη Στάθη, με 
καταγωγή από τις Καρβουνάδες.

Περισσότερο όμως εμένα, γιατί 
ο Βασίλης ήταν εκείνος που με οδή-
γησε να κάνω τα πρώτα μου βήματα 
στο Περιβόλη της Παναγιάς, χρόνων 
επιθυμία μου. Κατά την διάρκεια των 
μετέπειτα επισκέψεών μας, στις Ιερές 
Μονές του Αγίου Όρους, είχα δίπλα 
μου τον απόλυτο γνώστη, χωρίς όμως 
καμία έπαρση και εκεί μου δώθηκε η 
ευκαιρία, στο περιβάλλον της απόλυ-
της γαλήνης να γνωρίσω καλύτερα 
τον πνευματικό άνθρωπο Βασίλη. Να 
διακρίνω τη σεμνότητά του, την πίστη 
του και την αγάπη του στον Θεό, την 
πραγματική αγάπη για τον πλησίον, 
την προθυμία του να βοηθήσει όπου 
υπήρχε ανάγκη, με απόλυτη διακριτι-
κότητα.

Στην οικογένειά του, τα συλληπη-
τήριά μας από καρδιάς, με την ευχή 
να βρουν το κουράγιο να  αντιμετω-
πίσουν το δυσαναπλήρωτο κενό της 
απουσίας του.

Στον φίλο και συνοδοιπόρο του 

Άθωνα Βασίλη μια υπόσχεση: Δε θα 
λησμονήσουμε ποτέ το χαμόγελό 
του και την καλοσύνη του, τη δική 
του αντίδραση αντί θυμού, ακόμα και 
όταν κάποιοι τον είχαν πικράνει, αφο-
σιωμένος απαρέγκλιτα στα κηρύγμα-
τα του Ναζωραίου.

Αν κάτι μας παρηγορεί λίγο είναι 
ότι, βρήκες τον Παράδεισο παλληκά-
ρι μου.

Ο Αερολιμενάρχης 
Σταύρος Ι. Παϊζάνος

ΜΝΗΜΗ ΒΑΣ. Χ. ΣΤΑΘΗ
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ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
για τη συμπαράσταση στο πένθος

για την απώλεια του Ντίνου Λεοντσίνη
Την Κυριακή 18 Απριλίου 2021 

έφυγε από κοντά μας ο αγαπημένος 
μας σύζυγος, πατέρας, παππούς, 
αδελφός και θείος, Ντίνος Ν. Λεο-

ντσίνης. Γεννήθηκε και μεγάλωσε 
στο Κεραμουτό (Κύθηρα, 1928), που 
είχε πάντοτε στην καρδιά του. Εντα-
φιάστηκε στο κοιμητήριο του Ναού 
του Σωτήρα του χωριού του, έχοντας 
εκεί ετοιμάσει την τελευταία κατοικία 
του, εδώ και τρεις δεκαετίες. 

Η εξόδιος ακολουθία τελέστηκε 
προεξάρχοντος του Σεβασμιωτάτου 
Μητροπολίτη Κυθήρων και Αντικυ-
θήρων, κ. Σεραφείμ. Η οικογένειά 
μας αισθάνεται την ανάγκη να ευχα-
ριστήσει ιδιαιτέρως τον Σεβασμιώ-
τατο για την τιμή να εκφωνήσει τον 
επικήδειο λόγο καθώς και το λοιπό 
εκλεκτό ιερατείο για την τέλεση της 
νεκρώσιμης ακολουθίας.

Εκφράζουμε επίσης τις ειλικρι-
νείς μας ευχαριστίες σε όλους όσοι 
μάς συμπαραστάθηκαν στο βαρύ 
πένθος μας για την απώλεια του αγα-
πημένου μας συζύγου, πατέρα, παπ-
πού, αδελφού και θείου

Θερμά ευχαριστούμε
Η οικογένεια

Η Σύζυγος
Άννα Λεοντσίνη
Τα παιδιά
Μαρία και Μιχάλης
Ιωάννα και Γιάννης
Νίκος και Δήμητρα 
Τα εγγόνια
Κωνσταντίνος και Αλέξανδρος, 

Βαγγέλης και Χρυσάνθη, Άννα και 
Κωνσταντίνος

Βασιλική Μεγαλοκονόμου: 
100 χρονών με διαύγεια και κέφι….
Το μήνα που πέρασε, γιόρτασε 

στο Μπρισμπαίην τα εκατοστά της γε-
νέθλια, παρουσία παιδιών και εγγονών 
από διάφορα μέρη της Αυστραλίας, η 
Βασιλική Μεγαλοκονόμου-Κουτσούνη 
(το γ. Γιαννιώτη-Ρούσσου από το Κάτω 
Λειβάδι). Η συμπαθής Κυθηρία ήταν 
γνωστή, γιατί προσέφερε αφιλοκερ-
δώς εργασία για χρόνια  στην Ελληνι-
κή εκκλησία της πόλης. Στα γενέθλιά 
της έλαβε επιστολές με ευχές από 
πολλούς κυβερνητικούς παράγοντες, 
τον πρωθυπουργό της Αυστραλίας και 
τη Βασίλισσα Ελισάβετ. Η ίδια, τους 
ευχαρίστησε όλους και τους κάλεσε 
να γιορτάσουν του χρόνου μαζί της τα 
….101 χρόνια της. Η ίδια διατηρεί πλή-
ρη διαύγεια, το τσιριγώτικο χιούμορ της και δέχεται από την πολυμελή οικογέ-
νειά της τις ευχές για να είναι καλά στα επόμενα γενέθλια. Ευχές κι από μας.

Γεννήσεις 
Γέννησε στις 18 Απριλίου στο 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ αγοράκι η Ευαγγελία 
Δημ. Καλλιγέρου σύζ. Κυρ. Ορθό-
πουλου.

Γέννησε στις 28 Απριλίου αγορά-
κι στο ΙΑΣΩ η Γεωργία, σύζ. Δημή-
τρη Σ. Γουναρίδη.

Γέννησε στις 3 Μαΐου στο ΡΕΑ 
αγοράκι η Αγγελική σύζ. Δημήτρη Β. 
Λεονταράκη. (Σύμφωνα με ακριβείς 
πληροφορίες η άμεση εξαφάνιση 
από την τοπική αγορά στις πάνες μιας 
χρήσεως για ηλικιωμένους οφείλεται 
σε μαζικές προμήθειες από τον ευτυ-
χή παππού Βασίλη Λεονταράκη-Ψεύ-
τη κι αυτό δεν είναι ψέμα!)

Να τους ζήσουν.
Βαπτίσεις

Βάφτισαν την κόρη τους στις 23 
Μαΐου στην Παναγία Μυρτιδιώτισσα 
Αλίμου και την ονόμασαν Αγγελική, 
οι Γιώργος Π. Γκικόπουλος και Έρη 
Ντασίου. Ανάδοχοι οι Γρηγόρης και 
Αθηνά Στάθη. 

Να τους ζήσει
Θάνατοι

Πέθανε τον Απρίλιο στο Σίδνευ 
σε ηλικία 104 ετών ο Αντώνιος Φα-
τσέας από τα Κλαράδικα και κηδεύ-
τηκε εκεί. Στη σύζυγό του Ντίνα (το γ. 
Βαρυπάτη από Καψάλι) και στα παιδιά 
του, Γιώργο, Μανώλη, Μαρία και Καί-
τη, οικογενειακώς, θερμά συλλυπη-
τήρια.

Πέθανε στις 24 Απριλίου σε ηλι-
κία 86 ετών ο λογοτέχνης Διονύσιος 
Β. Κουλεντιανός και κηδεύτηκε από 
την Παναγία Ελεούσα στους Αρέους. 
Στα παιδιά του,  Βασίλη και Γιώργο, 
οικογενειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 25 Απριλίου σε ηλι-
κία 94 ετών και κηδεύτηκε από την 
Παναγία Κοντελετού στο Λειβάδι, ο 
Γιώργος Π. Λευθέρης-Κατελούζος. 
Στη σύζυγό του Άννα και τα παιδιά 
του, Παναγιώτη και Κατερίνα, οικογε-
νειακώς, θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 6 Μαΐου σε ηλικία 
56 ετών μετά από άνιση πάλη με τον 
κορωνοϊό ο Βασίλης Χ. Στάθης και 
κηδεύτηκε στο Νεκροταφείο Πετρου-
πόλεως. Στη σύζυγό του Καλομοίρα, 
τα παιδιά τους, Χάρη και   Ηλιάνα  και 
τ΄ αδέλφια του Γρηγορία και Ελένη, οι-
κογενειακώς,  θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 8 Μαΐου σε ηλικία 74 
ετών μετά από σύντομη μάχη με τον 
κορωνοϊό ο τ. βουλευτής Θεόδωρος 
Κ. Κατσανέβας, ο οποίος είχε κατα-
γωγή από τα Αντικύθηρα. Στους οικεί-
ους του θερμά συλλυπητήρια.

Πέθανε στις 14 Μαΐου σε ηλικία 
86 ετών και κηδεύτηκε από τον Άγιο 
Γεώργιο στα Λουραντιάνικα η Κούλα 
Ευ. Μεγαλοκονόμου. Στο σύζυγό 
της Βαγγέλη και το γιο της Γιάννη 
θερμά συλλυπητήρια.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ παλαιά οικία στην 
Αγία Πελαγία, στην Α΄ ζώνη με 
μοναδική θέα, 70μ. από τη θά-
λασσα. Τηλ. 6942 566657.
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NEUROLOGIST
DEMENTIA SPECIALIST

SPECIAL TRAINING IN PSYCHOTHERAPY
MSc in CLINICAL PSYCHOLOGY

House calls - Teleconference sessions
Mob. 6945 873 045 - email: maria.travasarou@gmail.com

MARIA TRAVASAROU MD

Metropolitan General Hospital:
Λεωφ. Μεσογείων 264, Τ.Κ. 155 62, Χολαργός Αττικής 
Τηλ.: 210 6502601, 697 444 2334 - Fax: 210 650 2601
E-mail: betty.karidi@outlook.com
www.metropolitan-general.gr

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΑΡΥΔΗ M. D.
Πνευμονολόγος - Φυματιολόγος

Διευθύντρια Β' Πνευμονολογικής Κλινικής

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο άρτιο 
και οικοδομήσιμο στη θέση 
Λάκος Πλ. Άμμου, 1250τ.μ. 
Τηλ. 6932 305629

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή ΠΩΛΕΙΤΑΙ 
γκαρσονιέρα 30τμ πάνω στο 
κύμα στην Πλατεία Άμμο. 
Τηλ. 6987 149901.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο γωνιακό 
460τ.μ. στη θέση Αδάμες Ν. 
Κηφισιάς. Τηλ. 210 9599568 
και 6940 669295



ΣΥΝΔΡΟΜΕΣ
Παρακαλούμε  όλους τους φίλους της εφημερίδας να φροντί-

σουν για την καταβολή των συνδρομών τους, όσων έχουν καθυστε-
ρήσει λόγω των εκτάκτων συνθηκών της πανδημίας, σε όλη τη δι-
άρκεια της οποίας η εφημερίδα κυκλοφορούσε κανονικά. Στη σελ. 
14 μπορούν να βρουν τους λογαριασμούς που θα καταθέτουν τις 
συνδρομές τους. Εάν αδυνατούν να κάνουν ηλεκτρονική κατάθεση 
μπορούν να τηλεφωνούν στον κ. Στ. Πετρόχειλο, τηλ. 6976639392 να 
φροντίσει για την είσπραξη. Επίσης όσοι δεν λαμβάνουν απόδειξη 
πληρωμής, καίτοι έχουν πληρώσει σε τράπεζα να επικοινωνούν με 
την εφημερίδα. Τέλος παρακαλούνται όσοι καταθέτουν συνδρομές 
να αναφέρουν το ονοματεπώνυμο του συνδρομητή, καθώς είναι δυ-
σχερής ο εντοπισμός για λογαριασμό ποίου κατατίθενται συνδρομές.

Παρακαλούμε επί τη ευκαιρία τον καταθέτη με τα στοιχεία 
PAVLOS GRIM.  που κατέθεσε το Μάιο €25 στην Τράπεζα Πειραιώς 
να επικοινωνήσει άμεσα μαζί μας, καθώς δεν ταυτίζεται το όνομά του 
με  συνδρομητή μας.

Πενιές - αιχμές - βολές
ΜΑΣ ξεπερνά ο τρόπος που με-

ρικοί πολιτικοί δεν κρύβουν τη χαρά 
τους στις τηλεοπτικές τους εμφανί-
σεις με κάθε δυσάρεστη είδηση σχε-
τικά με κρούσματα και νεκρούς από 
την πανδημία. Άλλοι πάλι προσπα-
θούν ακόμη και με ψέματα να πεί-
σουν ότι η χώρα μας έρχεται πρώτη 
στην Ευρώπη στους θανάτους. Από 
τη στιγμή που η  σκοπιμότητα αναγά-
γει το πολιτικό όφελος σε υπέρτερο 
αγαθό από την αλήθεια και τη ζωή, 
τότε, κάπου εκεί σταματά η λογική. 
«Αν η συμφορά συμφέρει λογάρια-
ζέ την πόρνη» λέει η παροιμία. Αν η 
χαρά από τη συμφορά δεν κρύβεται 
ποία παροιμία ταιριάζει;

ΚΙ ΑΥΤΟ μας ξεπερνά. Έπρεπε 
να γίνουν όσα είδαμε τα τελευταία 
δέκα χρόνια στο μεγάλο κεφάλαιο 
«Καταλήψεις Πανεπιστημίων» με κύ-
ριο χαρακτηριστικό την καταστροφή, 
τους προπηλακισμούς καθηγητών 
και την ανέλεγκτη χρήση ναρκωτι-
κών για να εκδοθεί ανακοίνωση του 
Πανεπιστημίου Πατρών με τη διαπί-
στωση ότι «οι καταλήψεις είναι παρά-
νομες»; Αν το δούμε θετικά, πάντως, 
είναι μία ενδιαφέρουσα αρχή. Αν εί-
ναι και το ήμισυ του παντός μένει να 
το διαπιστώσουμε στη συνέχεια.

ΚΑΙ ΑΛΛΟ που μας ξεπερνά. 
Δύσκολα μπορεί να φανταστεί κα-
νείς ότι υπάρχουν τόσοι άνθρωποι 
που εύχονται δημόσια το θάνατο 
συνανθρώπων τους μόνο και μόνο 
γιατί διαφωνούν πολιτικά μαζί τους. 
Ανεκδιήγητο τηλεοπτικό «τσόκαρο» 

αναγκάστηκε να αποσύρει τις αναρ-
τήσεις της με τις οποίες έδειχνε ανεί-
πωτη χαρά για τον αιφνίδιο θάνατο 
δημοσιογράφου, που της ….έκανε 
κριτική. Άλλος πολιτικός έλαβε εκα-
τοντάδες μηνύματα να «ψοφήσει» 
όταν αρρώστησε. Μα θα είναι όλοι 
αυτοί καλοί χριστιανοί, δεν μπορεί 
να ισχύει κάτι άλλο!

ΑΝΤΙΔΡΟΥΝ οι εκπαιδευτικοί 
Μ.Ε.(και) των Μολάων στη μετατρο-
πή του σχολείου σε Πειραματικό με 
διάφορες δικαιολογίες. Μήπως σε 
αυτές τις περιπτώσεις χρειαζόταν 
να προηγηθεί από το κράτος η αξι-
ολόγηση των εκπαιδευτικών; Μήπως 
αυτό δεν λένε στην ανακοίνωση-α-
ντίδραση, αφού τα πειραματικά θε-
ωρούνται παγίως κάτι σαν πρότυπα, 
κάτι που αντίκειται στην έννοια της 
πλήρους ισοπέδωσης που επικρατεί 
παντού;

ΜΕΧΡΙ έξω από τα Κύθηρα εμ-
φανίστηκαν τουρκικά αλιευτικά στις 
19 Μαΐου, ενώ τα ίδια (;) εντοπίστη-
καν την επομένη στη Γαύδο εντός 
των Ελληνικών χωρικών υδάτων και 
απομακρύνθηκαν από το Λιμενικό, 
το οποίο δέχτηκε την εξήγηση ότι 
ευθύνονταν οι …καιρικές συνθή-
κες, κάτι που κανείς δεν πίστεψε. 
Αλήθεια, το Λιμενικό, γιατί δεν επε-
νέβη και στα Κύθηρα; Ή ήταν εκτός 
χωρικών υδάτων; Η ουσία είναι ότι 
φθάσαμε σε μία ακόμη σοβαρότατη 
τουρκική πρόκληση και όλα τα υπό-
λοιπα αποτελούν φθηνές δικαιολογί-
ες.                                            ΙΣΤΩΡ

Προς νέα «κανονικότητα»;

Το καλοκαίρι έφτασε και, παρά τα μύρια προβλήματα που 
άφησε η πανδημία, πολλοί ξεκινούν με δύο αφετηρίες. 

Η μία με την ελπίδα ότι θα επανέλθουμε σε μία ομαλή του-
ριστικά και υγειονομικά υπόλοιπη χρονιά και η άλλη με την 
αγωνία να επουλωθούν οι πληγές που έχει αφήσει  η παν-
δημία. Ούτε το ένα είναι σίγουρο, ούτε το άλλο. Το πρώτο 
έχει την αίρεση ότι για να συμβεί θα πρέπει να μην υπάρχει 
ο παραμικρός εφησυχασμός. Ήδη πολλοί κινούνται σαν να 
είναι ήδη παρελθόν όσα περάσαμε. Αγνοούν τις προειδο-
ποιήσεις των ειδικών, και δρουν ως να μην έχει γίνει το 
παραμικρό. Ακόμη δεν φάνηκε κόσμος κι εδώ και είμαστε 
έτοιμοι να αποδεχθούμε την παραβίαση όλων των μέτρων 
λες και αυτό, όπως ο συνωστισμός και η υπερμετάδοση που 
οφείλεται σε αυτόν, έχουν αποτελέσει μακρινό παρελθόν. 
Φυσικά το χειρότερο είναι ότι κυκλοφορούν και συγχρωτί-
ζονται άτομα που μπορεί να μεταδώσουν τον ιό σε ανεμβο-
λίαστους, οι οποίοι είναι υγειονομικές βόμβες για το σύνο-
λο, αφού το ποσοστό των εμβολιασμένων που οδηγεί στη 
λεγόμενη ανοσία της αγέλης δεν είναι όσο μεγάλο έπρεπε. 
Αλλού αναλύουμε τους λόγους που οδήγησαν στο άκρως 
επικίνδυνο φαινόμενο των αρνητών του εμβολιασμού, οι 
οποίοι όμως θέλουν να συμπεριφέρονται, όπως πριν, αρ-
νούμενοι να δεχθούν το πασιφανές, που είναι η νόσηση, η 
ταλαιπωρία ή ακόμη και ο θάνατος φίλων, συγγενών, αλλά 
και μερικών χιλιάδων συμπολιτών μας. Άρα για ποία κανονι-
κότητα τρέχουμε; Και οι επιχειρήσεις που υπέστησαν βαρύ-
τατο πλήγμα και περιμένουν πως και πώς να μετριάσουν τις 
συνέπειες, απλά περιορίζονται να …ελπίζουν. Αρκεί όμως 
αυτό; Ασφαλώς όχι, αφού χρειάζεται να λάβουν μέτρα και 
να μεταφέρουν μέρος των ευθυνών που τους αναλογούν 
και στις πλάτες τους. Η ατομική ευθύνη δεν αμβλύνεται με 
τη χαλάρωση των μέτρων. Αντίθετα. Έτσι, ακόμη και στις 
περιπτώσεις που δεν απαιτείται θεωρείται πρόσθετο και 
αναγκαίο μέτρο η θωράκιση ξενοδοχείων, ενοικιαζομένων, 
χώρων εστίασης κλπ με προσωπικό που θα σέβεται τους 
κανόνες, θα ελέγχεται και θα έχει εμβολιασθεί. Άλλως, ευ-
γενικά και σταθερά, ας τους υποδεικνύουν να μείνουν στο 
σπίτι τους. Βλέπουμε τι γίνεται με τις ελλείψεις προσωπικού 
παρά τις κραυγές για ανεργία στους νέους κι εδώ η πολι-
τεία πρέπει να λάβει άμεσα μέτρα για να μην έχουμε νέες 
πληγές. Όμως, με αυτά ξεκινάμε κι είμαστε αισιόδοξοι ότι 
θα πάνε όλα καλά, όμως ας μην αφήσουμε την αισιοδοξία 
να μαράνει την ευθύνη, που όλοι οφείλουμε να δείξουμε 
στις συγκεκριμένες, δύσκολες, περιστάσεις. Το χρωστάμε 
στους δικούς μας, στους επισκέπτες μας, στους φίλους 
που μας προτιμούν. Μπορούμε, αν θέλουμε, να απομονώ-
σουμε όσες εστίες ανοίξουν πληγές σε ένα τόπο που ήδη 
μετρά αρκετές!

! ΕΝΑ ακόμη περιστατι-
κό με σύλληψη νεαρού αλλο-
δαπού στο Καψάλι, στον οποίο 
βρέθηκε ποσότητα ναρκωτικών, 
είχαμε το μήνα που πέρασε. Ο 
συλληφθείς έχει απασχολήσει 
τις αρχές και άλλη φορά και 
μένει μόνιμα στο Κ. Λειβάδι. 
Εννοείται ότι αυτό ήταν η κορυ-
φή του παγόβουνου, αφού τα 
ναρκωτικά «βράζουν» κι εδώ, 
αλλά περισσότερο ασχολούνται 
με ασήμαντα πράγματα όσοι θα 
όφειλαν να δείξουν μεγαλύτερο 
ενδιαφέρον για τη μάστιγα της 
εποχής, μέχρι να χτυπήσουν και 
τη δική τους πόρτα, όταν θα εί-
ναι πλέον πολύ αργά.

Και άλλη Κυθηρία 
ανώτατη δικαστής

Στις πρόσφατες κρίσεις ανω-
τάτων δικαστικών λειτουργών στην 
πολιτική Δικαιοσύνη προήχθη στον 
ανώτατο βαθμό του Αρεοπαγίτη 
η Κυθηραϊκής καταγωγής Μαρία 
Βετούλα-Σιμιτσή (το γένος Φα-
τσέα από τα Φατσάδικα). Δικαστής 
υψηλού κύρους και κατάρτισης 
αποτελεί ένα ακόμη κόσμημα στην 
Ελληνική Δικαιοσύνη και την συνο-
δεύουν οι ευχές μας για υγεία μαζί 
με τα αυτονόητα συγχαρητήριά μας 
για τη μεγάλη διάκριση. Σημειώνου-
με ότι η κυρία Βετούλα διαθέτει πα-
τρική περιουσία και οικία στο νησί, 
στο οποίο διέρχεται το μεγαλύτερο 
μέρος των διακοπών της.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ γωνιακό περι-
φραγμένο οικόπεδο 3000τ.μ. 
έναντι Μονής Μυρτιδίων με 
θέα προς τη θάλασσα. Χτίζει 
1500-1800τ.μ. (τουριστική ή 
όποια επαγγελματική χρήση) 
ή 1080-1200τ.μ. (κατοικία). 
Δυνατότητα κατάτμησης σε 3 
οικόπεδα. Πρόσωπο 74μ. Τιμή 
65.000€. Τηλ.: 2106821806, 
6975926031, 2106855810, 
2103302159, 2736031334 (Πά-
σχα, Ιούλιο-Αύγουστο)

ΑΠΙΣΤΕΥΤΟ! ΠΩΛΕΙΤΑΙ  το 
γνωστό καφενείο Ο ΠΟΤΑΜΟΣ 
στην πλατεία του Ποταμού. Για 
κάθε λεπτομέρεια ΑΠΟΚΛΕΙ-
ΣΤΙΚΑ στο Μεσιτικό «ΜΑΓΕΙ-
ΡΟΣ». Τηλ.27360 31064-31825. 
Κιν. 6944 363732.
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Δημήτρης Εμ. Κασιμάτης
Πολιτικός Μηχανικός ΕΜΠ & Τοπογράφος Μηχανικός ΕΜΠ

MSc Υδρολογία Υδατικών Πόρων

Τ: 210 5138412 - 27360 34027
K: 6973 712040

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 2.090τ.μ. 
στη θέση Κάμπος στον Ποταμό 
επί του κεντρικού δρόμου πλη-
σίον Σούπερ Μάρκετ Γκίκα. 
Πληρ. Τηλ. 210 3213512.

ΟΙΚΟΠΕΔΟ άρτιο και οικοδο-
μήσιμο 4.720 τ.μ. πωλείται στην 
Αγία Αναστασία. Απεριόριστη 
θέα θάλασσας. 
Τηλ.  210 4293684



Και οι λακκούβες έχουν…«ενόχους»
Κάθε χρόνο έχουμε αρκετά 

σημεία σε κεντρικούς και λοιπούς 
δρόμους, ασφαλτοστρωμένους ή 
τσιμέντινους (όσους έχουν μείνει 
ακόμη) στους οποίους οι λακκού-
βες δημιουργούν ένα κακόγουστο, 
όσο κι επικίνδυνο «φολκλόρ». Οι 
λακκούβες αποτελούσαν πάντα ένα 
θέμα που άφηνε αιχμές για σχόλια 

και διαμαρτυρίες. Και φέτος το χει-
μώνα δεν έλειψαν οι επισημάνσεις 
για μικρές και μεγάλες λακκούβες 
ακόμη και σε κεντρικούς δρόμους. 
Χωρίς να μεγαλοποιούμε, αλλά ούτε 
να υποβαθμίζουμε το θέμα να ξε-
χωρίσουμε κατ’  αρχήν ότι έχουμε 
διαφόρων ειδών λακκούβες που χω-
ρίζονται όμως σε δύο κατηγορίες με 
κριτήριο τον υπαίτιο για τη διόρθω-
ση. Ασφαλώς η μερίδα του λέοντος 
ανήκει στο Δήμο, οι υπηρεσίες του 
οποίου οφείλουν να συγκεντρώνουν 
πληροφορίες και να προβαίνουν σε 
επισκευές στα σημεία που κινδυ-
νεύουν να σπάσουν οι άνθρωποι τα 
αυτοκίνητα ή τα πόδια τους, αλλά και 
να δημιουργήσουν προβλήματα στα 
τροχοφόρα. Ο Δήμος επομένως εί-
ναι υπεύθυνος για όσες λακκούβες 
στους δρόμους οφείλονται σε φθο-
ρές ή κακοτεχνίες και πρέπει να προ-
βαίνει σε επισκευές ομαδοποιώντας 
τις περιπτώσεις που έχουν ανάγκη 
παρέμβασης. Όμως έχουμε και μία 
δεύτερη σημαντική κατηγορία από 
λακκούβες, ακόμη και εγκάρσιες 

τομές δρόμων, που είναι ακόμη πιο 
επικίνδυνες, που οφείλονται στους 
δημότες, δηλαδή σε όλους εμάς. Δι-
απιστώσαμε πολλές περιπτώσεις και 
αυτής της κατηγορίας σε διάφορα 
σημεία του νησιού, κύρια σε χωριά. 
Αυτές οφείλονται σε συνδέσεις με 
δίκτυα ύδρευσης ή επισκευές σε 
αυτά. Οι περιπτώσεις αυτές αποτε-
λούν ευθύνη του ιδιοκτήτη της οικίας 
ή επιχείρησης, που σκάβει το δρόμο 
ή κάνει τομές για να συνδέσει το 
σπίτι του ή το μαγαζί του και αφήνει 
τους λάκκους με λίγο χώμα αντί να 
βάλει άσφαλτο (πωλείται πλέον και 
σε σακιά). Άλλοι το κάνουν από αδια-
φορία, άλλοι περιμένουν να τους το 
φτιάξει ο Δήμος και άλλοι το αναβάλ-
λουν γι’ αργότερα. Εδώ αρμόδιος 
να παρέμβει και να τους ανακαλέσει 
στην τάξη είναι πάλι ο Δήμος ή η Εγ-
χώριος, αφού οι δρόμοι ίσως είναι 
δική της αρμοδιότητα, πάντα σε συ-
νεργασία με το Δήμο. Επειδή όμως 
οι πολίτες δεν μπορούν να ψάχνουν 
σε ποίον πρέπει να απευθύνονται ας 
φροντίσουν οι παραπάνω αρμόδιοι, 
τις μεν δικές τους περιπτώσεις να τις 
φτιάχνουν, τις δε των δημοτών να τις 
επισημαίνουν και να τους ζητούν εγ-
γράφως να αποκαθιστούν τις ζημιές 
που κάνουν. Απλά πράγματα!

Ε. Καλλίγερος

Ομαλοποίηση στις μεταβιβάσεις
Κανονικά τα συμβόλαια για τα αγροτεμάχια με αντιρρήσεις. 

Γνωμοδότηση για το ιδιοκτησιακό.

εκτάσεις που έχουν υποβληθεί αντιρ-
ρήσεις (η μεταβίβαση) είναι ανεξάρ-
τητη από την έκβαση των αντιρρήσε-
ων…. και δεν εμποδίζεται η έκδοση 
του σχετικού πιστοποιητικού». Παρά 
ταύτα, πολλά συμβολαιογραφεία δεν 
προχωρούσαν στη σύνταξη συμβο-
λαίων μεταβίβασης και ζήτησαν τη 
γνώμη των συλλόγων τους. Τελικά 
η διευκρίνιση δόθηκε από τα υπουρ-
γεία Περιβάλλοντος και Δικαιοσύ-
νης, τα οποία απέστειλαν έγγραφο 
στους συμβολαιογραφικούς  συλλό-
γους, στα υποθηκοφυλακεία και στα 
κτηματολογικά γραφεία με διευκρινί-
σεις για τις μεταγραφές ακινήτων μη 
δασικού χαρακτήρα. Όπως επιση-
μαίνεται, η νομοθεσία προβλέπει συ-
γκεκριμένη διαδικασία, ώστε να μη 
σταματούν οι μεταγραφές ακινήτων 
στις περιοχές όπου έχουν αναρτη-
θεί δασικοί χάρτες, αλλά δεν έχουν 
ακόμα κυρωθεί: όταν το ακίνητο δεν 
περιλαμβάνεται στον δασικό χάρτη, 
τότε επισυνάπτεται μια υπεύθυνη 
δήλωση επί του τοπογραφικού δια-
γράμματος ή του αποσπάσματος του 
δασικού χάρτη. Αν η έκταση περι-
λαμβάνεται στον δασικό χάρτη, τότε 
πρέπει να αναφέρεται στη δήλωση ο 
χαρακτήρας της έκτασης και αν αυ-
τός είναι προσωρινός ή οριστικός. Η 
επισήμανση αυτή κρίθηκε απαραίτη-
τη καθώς σε αρκετές περιοχές είχαν 
σταματήσει οι μεταγραφές ακινήτων. 
Άρα δεν υπάρχει πλέον το παραμι-
κρό πρόσχημα για μη σύνταξη συμ-

βολαίων στις αναφερόμενες εκτά-
σεις, ειδικά δε για τα Κύθηρα, διότι 
έχουμε το πρόσθετο νομικό γεγονός 
της μη ύπαρξης ιδιοκτησίας επί των 
δασικών εκτάσεων του Ελληνικού 
Δημοσίου. Επί του θέματος αυτού 
έχουμε πρόσφατη γνωμοδότηση της 
Περιφέρειας Αττικής (29/4/2021) η 
οποία εκδόθηκε σε απάντηση του εγ-
γράφου του Δήμου από 4/11/2020, 
το οποίο δημοσιεύσαμε προ διμή-
νου. Στη γνωμοδότηση αυτή γίνεται 
ευθεία αναφορά στο γεγονός της μη 
ύπαρξης ιδιοκτησίας του Δημοσίου 
στα Κύθηρα και ενημερώνονται όλες 
οι υπηρεσίες, για το θέμα, καθώς εί-
χαν σταματήσει πολλές διαδικασίες 
σε δρόμους, λιμάνια κλπ γιατί είχαν 
χαρακτηρισθεί «δασικά». Ελπίζουμε 
να μην χρειασθούν νέες παρεμβά-
σεις για τα αυτονόητα, τα οποία μό-
νον αυτονόητα δεν είναι για την αθά-
νατη Ελληνική γραφειοκρατία.

! από σελ. 1

Συλλυπητήρια
Επιθυμώ να εκφράσω τα πλέον 

ειλικρινή μου συλλυπητήρια για την 
απώλεια του τ. Βουλευτή Θεόδωρου 
Κατσανέβα, ο οποίος ενδιαφέρθηκε 
ζωηρά για τα θέματα του νησιού των 
Αντικυθήρων και έλυσε σειρά από 
χρονίζοντα προβλήματα, ανάμεσα 
στα οποία η κατασκευή της προβλή-
τας, του αλιευτικού καταφυγίου, της 
ηλεκτροδότησης και μερικών ακό-
μη κρίσιμων έργων που κράτησαν 
ζωντανό το νησί σε κρίσιμες μέρες. 
Επειδή βρισκόμουν συχνά στο νησί 
ως υπάλληλος του ΟΤΕ είχα δει 
προσωπικά πόσο σημαντικά ήταν τα 
έργα αυτά για τους λιγοστούς κατοί-
κους και επισκέπτες των Αντικυθή-
ρων. Ας είναι ελαφρύ το χώμα που 
τον σκέπασε.

Γιώργος Κορωναίος
Συντ/χος ΟΤΕ

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
Επιθυμώ να εκφράσω δημόσια 

τις θερμές ευχαριστίες μου, στον 
Σύλλογο Εθελοντών Αιμοδοτών 
Κυθήρων – Αντικυθήρων για την 
άμεση και σημαντική βοήθεια που 
μου παρείχε σε αίμα, καθώς και σε 
όλους όσους επικοινώνησαν για 
να εκφράσουν την συμπαράσταση 
τους, ευχόμενοι ταχεία ανάρρω-
ση.                   ΣΑΜΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ
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ΣΤΕΛΙΟΣ ΒΕΝΕΡΗΣ

ΕΙΣΑΓΩΓΕΣ 
 ΞΕΝΟΔΟΧΕΙΑΚΟΣ ΙΜΑΤΙΣΜΟΣ
       ΛΕΥΚΑ ΕΙΔΗ & ΕΙΔΗ BEBE
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Κουρτίνες - Κουρτινόξυλα

Πετσέτες

Σεντόνια

Κουβέρτες

Κουβερλί

Μαξιλάρια

Ταπέτα 
Λουτρού

Προστατευτικά

Αλέκιαστα
Τραπεζομάντηλα

ΠΩΛΕΙΤΑΙ σε ήσυχη τοποθε-
σία παραδοσιακή κατοικία 
με ξενώνα, 165 τμ, σε εξαι-
ρετικό πράσινο περιβάλλον, 
μέσα σε οικόπεδο 1119,65 
τ.μ. Πληροφορίες τηλ: 6985 
770689

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 440τμ 
εντός οικισμού Λογοθετια-
νίκων, άρτιο και οικοδομήσι-
μο. Τηλ. 6946 466820

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αγροτεμάχιο 21 
στρ στην περιοχή του Κουμά-
ρου. Άρτιο και οικοδομήσιμο, 
αμφιθεατρικό, καθαρό από 
το δασαρχείο με ρεύμα και 
νερό δίπλα σε αυτό.
Δεκτές μόνο σοβαρές προτά-
σεις. Τηλ. 6947991947



Στα ίχνη δραστών ενός βανδαλισμού
Πριν λίγους μήνες άγνωστοι εί-

χαν σπάσει με σφυριά τη μαρμάρινη 
πλάκα που είχε κατασκευάσει η Εγ-
χώριος και έδειχνε το δρόμο προς 
το Σηματωρείο στο Μουδάρι. Μετά 
από πολύ καιρό εντοπίστηκε ένα κομ-
μάτι μάρμαρο σε οικισμό στο βόρειο 
τμήμα του νησιού και ενημερώθηκε η 
Αστυνομία, που βρίσκεται σε αναζή-
τηση του δράστη του βανδαλισμού.  
Δεν είναι σίγουρο, μετά από τόσο 
καιρό, αν υπάρχουν αξιοποιήσιμα 
στοιχεία, εκείνο όμως που προέχει 
δεν είναι, ούτε η ασήμαντη αξία της 
ζημίας, ούτε η τιμωρία αυτού ή αυ-

τών που το έκαναν, αλλά ότι μπορεί 
να αποτρέπονται ανάλογες ενέργειες 

στο μέλλον αν οι υποψήφιοι τέτοιων 
ενεργειών γνωρίζουν ότι μπορεί να 
εντοπιστούν και να γίνουν γνωστοί 
στο κοινό.

Στην μνήμη Διονυσίου Κουλεντιανού
Έφυγες από κοντά μας αγαπη-

μένε μας πατέρα, σχεδόν ξαφνι-
κά. Πόσο θα θέλαμε λίγες ακόμα 
στιγμές μαζί σου, ένα ακόμα ταξίδι 

στα Κύθηρα...Να μας μιλήσεις για 
την αγάπη σου στον άνθρωπο που 
πέφτει, σηκώνεται, οραματίζεται 
και προχωρά, τις πνευματικές σου 
ανησυχίες, για όλα αυτά που "ακού-
μπησες" πάνω στο χαρτί και έλαβες 

τόσες διακρίσεις στην Ελλάδα αλλά 
και παγκοσμίως. Μέχρι τις τελευταί-
ες μέρες της ζωής σου τα πλήκτρα 
της γραφομηχανής σου δεν έπαψαν 
να ηχούν. Σε αποχαιρετούμε στο 
τελευταίο σου ταξίδι αφιερώνοντάς 
σου ένα δικό σου ποίημα. Το πρώ-
το ποίημα! Αυτό που σου άνοιξε την 
ατραπό της ποίησης. Το είχες γράψει 

στο θάνατο της γιαγιάς σου, μαθη-
τής ακόμα γυμνασίου.
ΚΑΛΟ ΤΑΞΙΔΙ ΑΓΑΠΗΜΕΝΕ ΜΑΣ 
ΠΑΤΕΡΑ & ΠΑΠΠΟΥ
ΤΑ ΤΕΚΝΑ: ΒΑΣΙΛΗΣ - BERNADETTE
ΓΙΩΡΓΟΣ - ΙΩΑΝΝΑ
ΟΙ ΕΓΓΟΝΟΙ: DENIS, CLEMANTINE 
ΣΤΑΜΑΤΙΑ, ΝΕΚΤΑΡΙΑ 
ΟΡΕΣΤΗΣ, ΙΦΙΓΕΝΕΙΑ

ΣΤΟ ΘΑΝΑΤΟ ΤΗΣ ΓΙΑΓΙΑΣ
Περνώντας απ' το μνήμα της κατάθεσα με πόνο
εις το στερνό κλινάρι της λίγα λουλούδια μόνο.

Λίγα λουλούδια του Μαγιού απ' τους αγρούς κομμένα 
εσκόρπισα στον τάφο της. Λουλούδια μυρωμένα

απ' τ' αεράκι της αυγής που χάδια τους σκορπούσε.
Λίγα λουλούδια άφησα σε εκείνη που ζητούσε

το χάρο, δεν φοβότανε την άγρια τη μορφή του
και το στερνό, θανατερό, περίμενε φιλί του.
Ένα μου δάκρυ κύλησε και τάβρεξε λιγάκι

κι από το δάκρυ φύτρωσε χλωμό κυπαρισσάκι
να της κρατά λίγη σκιά στο λαύρο καλοκαίρι

και να κουνιέται θλιβερά σαν το φιλά τ' αγέρι.
Και τα λουλούδια ο άνεμος τα σκόρπισε σε λίγο...
θωρώντας τα λυπήθηκα ο δόλιος πριν να φύγω.

Μ' αυτά κι αν σκορπιστήκανε, παντοτινά θα μείνει
η αγάπη, πούχε πάντοτε, κι η τόση καλωσύνη.

Διονυσίου Κουλεντιανού

! ΑΛΗΘΕΙΑ πώς να το χαρα-
κτηρίσουμε αυτό να μηχανεύονται 
κάθε είδους ψέματα και προφά-
σεις για να πάνε για Πάσχα στα 
Κύθηρα, ενώ και τη νομοθεσία 
για τους περιορισμούς γνώριζαν 
και τους κινδύνους στους οποί-
ους ήταν πιθανό να εξέθεταν τον 
τοπικό πληθυσμό; Ανευθυνότητα, 
αδιαφορία, εξυπνακίστικη κίνηση, 
ζεμανφουτισμό; Απολύτως απαρά-
δεκτη τακτική, αλλά στη χώρα του 
«μπάτε σκύλοι αλέστε….» δεν έμει-
νε και τίποτε παράλογο και παρά-
νομο, που να μην θεωρείται μέχρι 
και πράξη …ηρωισμού!
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ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 1210 
τ.μ., οικοδομήσιμο, μέσα 
στον οικισμό και στον κε-
ντρικό δρόμο στα Λογοθετι-
άνικα, απέναντι από το νέο 
σχολείο. Τηλ. 210 4280750, 
4525492 και 6932584855.

ΚΤΗΜΑ 12 στρ. συνολικά πω-
λείται σε γραφικό παλιό οικι-
σμό. Οικοδομεί σε δύο τμήμα-
τα, ένα εντός, 400τ.μ. και ένα 
εκτός, 200τ.μ. Όλα τα δίκτυα. 
1χλμ από το Λειβάδι. Τηλ. 6979 
911753



ες και προκαταλήψεις του 
οποίου μετέφεραν εδώ σε 
αφελείς και φοβισμένους 
από τους …δαίμονες, που 
εξόρκιζαν τότε αγράμματοι 
και θρησκόληπτοι άνθρω-
ποι. Ούτε οι οιμωγές όσων 
υπέφεραν και χάθηκαν στα 
νοσοκομεία συμπατριωτών 
μας δεν φάνηκαν αρκετές 
για να μετατρέψουν τις θρη-
σκοληψίες και τις αναχρονι-
στικές αντιλήψεις σε πραγ-
ματική χριστιανική αγάπη, 
αυτήν που θα έπρεπε να 
είχαν στις καρδιές τους οι 
κήρυκες της αντιεπιστημο-
νικής μισαλλοδοξίας. Τα 
δόγματα, οι προκαταλήψεις, 
οι δεισιδαιμονίες και ένα 
καλά κρυμμένο μίσος στην 
επιστήμη και τον άνθρωπο  
έκαναν κι εδώ τη δουλειά 
τους και άφησαν έρμαια 
στον κίνδυνο της πανδη-
μίας τόσους και τόσους 
συνανθρώπους μας, που η 
βαθειά πίστη τους μεταβλή-
θηκε σε ευπιστία σε διάφο-
ρους ανίδεους αντί στους 
γιατρούς και σε όσους μά-
χονται για την εξάλειψη της 
αρρώστιας. Δυστυχώς, μαζί 
με όλα αυτά καταλήξαμε 
κι εδώ να αφήσουμε εκτός 
προστασίας ένα μεγάλο πο-
σοστό ανθρώπων και ειδικά 
αυτών που έχουν στατιστικά 
το μεγαλύτερο κίνδυνο, ο 
οποίος δεν απομακρύνεται 
με ξόρκια, ξεματιάσματα 
και άλλες μεσαιωνικές πρα-
κτικές αλλά μόνο με την 
επιστημονική γνώση. Ευτυ-
χώς έχουμε ακόμη κάποιο 
χρόνο για να γυρίσουν τα 
χαμηλά ποσοστά των ανεμ-
βολίαστων ηλικιωμένων και 
να σχηματισθεί ισχυρό τεί-
χος ανοσίας στον τοπικό 
πληθυσμό. Ας προλάβουμε 
το τρένο κι ας μην ισχύσει 
η παροιμία που λέει ότι «το 
μυαλό το σπήρανε κι όσοι 
προλάβαν πήρανε»!

Μαίνεται ο «ασπαλαθοπόλεμος»
γημένες εκτάσεις που έμεναν χωρίς 
καλλιέργεια ακόμη και 2-3 χρόνια. Πό-
σοι από μας εδώ δεν είδαν τα λιόφυτά 
τους, τα οποία για διαφόρους λόγους 
έμειναν ακαλλιέργητα για λίγο καιρό 
να γεμίζουν ασπαλάθους και να χαρα-
κτηρίζονται άμεσα ως «δασικά» αφού 
είχε ληφθεί μέριμνα για τα φρύγανα, 
οι δασικές υπηρεσίες όμως εξακολου-
θούσαν να θεωρούν τον ασπάλαθο 
«ξυλώδες» άρα δασικό! Τώρα το κρά-
τος αναμένει μία απόφαση του ΣΤΕ 
σχετικά με τους δασικούς χάρτες και 
ανάλογα θα προχωρήσει στην έκδοση 
υπουργικής απόφασης ή Π.Δ. Έχουμε 
κάνει την πρόβλεψη ότι, όποιο δρόμο 
και να ακολουθήσει η Πολιτεία πάλι θα 
εμπλακεί ο κόσμος στην αναμονή του 
ΣΤΕ, καθώς οικολόγοι, δασολόγοι, 
συνδικαλιστικές ενώσεις κλπ, συνεπι-
κουρούμενοι από πολιτικούς, δήθεν 
προστάτες της φύσης, αλλά παντελώς 
ασχέτους με το πρόβλημα, έχουν προ-
αναγγείλει νέους δικαστικούς αγώνες. 
Κι εδώ, την κατάλληλη ώρα, απαιτείται 
νομική παρέμβαση Δήμου-Εγχωρίου, 
ει δυνατόν μαζί με άλλους ΟΤΑ νησιών 
που έχουν ανάλογο πρόβλημα. Γιατί 
το θέμα δεν αποτελεί θέμα πολιτικής 
αντιπαράθεσης (να σημειώσουμε ότι 
επί της ουσίας, οι δύο τελευταίοι αρ-
μόδιοι υφυπουργοί κκ Φάμελος και 
Αμυράς δεν διαφωνούν και αναγνω-
ρίζουν τις τελευταίες κινήσεις ότι είναι 
προς τη σωστή κατεύθυνση και ουσια-
στικά αποτελούν και τη μόνη οδό επί-
λυσης του προβλήματος. Και έχουμε 
κουραστεί να τονίζουμε ότι οι δήθεν 
προστάτες της φύσης χωρίζονται σε 
δύο κατηγορίες. Ιδεοληπτικούς δήθεν 
οικολόγους από τη μία και υποκριτές 
συνδικαλιστές από την άλλη. Οι πρώ-
τοι έτσι νομίζουν ότι πρέπει να γίνεται 
προς το συμφέρον της φύσης και οι 
δεύτεροι προς το συμφέρον των ιδί-
ων! ΟΥΔΕΙΣ μέχρι τώρα έχει σκεφτεί 
(!) ότι οι χερσωθέντες αγροί δεν είναι 
δάση. Απλά εγκαταλείφθηκαν για συ-
γκεκριμένους λόγους και πρέπει να 
επανέλθουν στην προτέρα κατηγορία. 
Εννοείται ότι εδώ λόγω Εγχωρίου, δεν 
υπάρχει πρόβλημα ιδιοκτησίας, όπως 
ανοήτως είχαν υποστηρίξει παλαιότε-
ρα ακόμη και δασάρχες και έτρεχαν 
στα δικαστήρια ανυποψίαστους πολί-
τες. Προς ενίσχυση αυτών των απόψε-
ων παραθέτουμε δύο αναφορές από 
την ιστοσελίδα dasarxeio.gr χρήσιμες 
προς όσους έχουν το κουράγιο να πα-
λέψουν τώρα, που είναι η ώρα, όταν 
σε λίγο θα χτυπούν οι καμπάνες!

Γράφει ο δασολόγος κ. Μ. Φιλιπ-
πάκης: «Στις έντονα ξηροθερμικές 
συνθήκες της Κρήτης το είδος αυτό 
(ασπάλαθος) δρα ανταγωνιστικά στην 
υπόλοιπη βλάστηση, προκαλεί επέ-
κταση πυρκαγιών, εξαγριώνει αγρούς, 
καθιστά τα παλαιά ελαιόδεντρα και 
χαρουπόδενδρα μη βιώσιμα. Η ανά-
πτυξή του σε πυκνές ενώσεις από τη 
μια προστατεύει εν πρώτοις τα εδάφη 
μετά από πυρκαγιά και από την άλλη 

καθυστερεί την φυσική αναγέννηση 
των λοιπών ειδών, ευνοεί και πάλι την 
επέκταση πυρκαγιάς, ασκεί ανταγω-
νισμό στην εν γένει ανέλιξη της μορ-
φής του δασικού περιβάλλοντος ή την 
ακυρώνει εντελώς σχηματίζοντας αμι-
γείς συστάδες (ασπαλαθώνες) ειδικά 
στους παλαιούς αγρούς». Προσθέτου-
με εδώ ότι το φυτικό και φυσικό περι-
βάλλον της Κρήτης και των Κυθήρων 
είναι σχεδόν όμοια και ο ασπάλαθος 
κινδυνεύει, λόγω της επεκτατικότη-
τος, αν συνεχιστεί η «ασυλία» του να 
εξαφανίσει το θυμάρι και το μέλι που 
βασίζεται σε αυτό. Παρακάτω παρα-
θέτουμε και τις απόψεις ενός ακόμη 
δασολόγου.

«……. ο τέως Γενικός Διευθυντής 
Δασών και Δασικού Περιβάλλοντος  κ. 
Κωνσταντίνος Δημόπουλος αναφέρει, 
μεταξύ άλλων, ότι με τη νέα απόφαση 
δεν «εξαφανίζεται» ούτε «διαγράφε-
ται» ο ασπάλαθος από τα δασικά είδη 
(Σ.Σ. όπως ισχυρίζονται. Αντιθέτως, 
ξεκαθαρίζεται πως οι αγροτικές εκτά-
σεις, στις οποίες λόγω εγκατάλειψης 
της αγροτικής δραστηριότητας εγκα-
ταστάθηκε σε βάθος χρόνου μόνο το 
είδος του ασπάλαθου, δεν μπορούν 
να αποτελέσουν δασοβιοκοινότητα και 
δασογενές περιβάλλον, άρα να πλη-
ρούν την προϋπόθεση της ύπαρξης 
οργανικής ενότητας όπως απαιτείται 
από το άρθρο 24 παρ. 1 του Συντάγ-
ματος και από το Προεδρικό Διάταγμα 
32/2016. Το ίδιο ισχύει, σύμφωνα με 
τον ίδιο, και για τις χορτολιβαδικές και 
βραχώδεις εκτάσεις, όταν αναπτύσ-
σονται σε αυτές μόνο φρύγανα και 
ασπάλαθος.

Όπως σημειώνει, «το Σύνταγμα 
ρητώς προστατεύει τα δάση και τις δα-
σικές εκτάσεις, και όχι άλλου είδους 
εκτάσεις, με άλλα χαρακτηριστικά. 
Πώς μπορεί λοιπόν η απλή ύπαρξη 
μόνο ασπαλάθου σε πρώην αγροτικές 
εκτάσεις, με καθαρά επιστημονικά κρι-
τήρια, να θεωρηθεί πως αρκεί για την 
πλήρωση της ανωτέρω προϋπόθεσης, 
η οποία και αφορά τα συνταγματικώς 
προστατευόμενα δάση και τις δασικές 
εκτάσεις;
..........................................................

Το ουσιώδες λοιπόν, είναι να μην 
προβάλλεται προσχηματικά ο σκο-
πός της προστασίας του δάσους 
και της δασικής έκτασης (και μάλι-
στα σε περιοχές όπου διαχρονικά οι 
κλιματικές – περιβαλλοντικές αλλά 
και κοινωνικές συνθήκες έχουν δι-
αμορφώσει ένα ιδιαίτερο φυσικό 
περιβάλλον, που ακριβώς για αυτόν 
το λόγο χαρακτηρίζεται από τη μο-
ναδικότητά του), ως η προμετωπίδα 
μίας άκρως μαξιμαλιστικής δασικής 
πολιτικής, η οποία χρωματίζεται 
από δήθεν στοιχεία «επιστημονικό-
τητας», αλλά η δασική επιστήμη να 
συνεπικουρεί με αντικειμενικότητα 
το έργο της Δημόσιας Διοίκησης, η 
οποία προσπαθεί στην καθημερινή 
της πράξη να λύσει χρόνια προβλή-
ματα που ταλανίζουν τις κοινωνί-
ες των πολιτών, σε συνδυασμό με 
την προστασία του περιβάλλοντος, 
χωρίς να προσφεύγει στην χρήση 
άκριτων κριτηρίων, τα οποία δε συ-
νάδουν με την δασική πραγματικό-
τητα».

Ε.Καλλίγερος

Από ψιλό κόσκινο 
οι αιτήσεις για ΑΠΕ

μικρός αριθμός ενδιαφερομένων, 
αλλά ο μεγάλος, αφού οι αιτήσεις 
που έχουν υποβληθεί φθάνουν στον 
υπερβολικό αριθμό των 54 γιγαβάτ, 
όταν στην παρούσα φάση είναι αμ-
φίβολο αν ο διαθέσιμος ηλεκτρικός 
χώρος για νέα ισχύ δεν ξεπερνά τα 
6-7 γιγαβάτ. Το θέμα βρίσκεται σε τε-
λική φάση και περιλαμβάνει τις εξής 
παραμέτρους. Πρώτον, πώς θα γίνει 
ξεσκαρτάρισμα των σοβαρών επεν-
δυτών από αυτούς που απλά κατα-
θέτουν μία αίτηση για την πουλήσουν 
κερδοσκοπώντας πάνω στο «χαρτί» 
που θα εξασφαλίσουν, Κύριος οίδε 
τίνι τρόπω και δεύτερον, ποίο «φρέ-
νο» θα μπει άμεσα για να σταματή-
σει το φαινόμενο αυτό, 
που κινδυνεύει να διώξει 
άρον-άρον και τους σο-
βαρούς, που θέλουν να 
μπουν στο παιχνίδι των 
επενδύσεων στις ΑΠΕ. Εκεί 
παίζεται το παιχνίδι στην 
παρούσα φάση και αναμέ-
νεται σύντομα η νομοθετι-
κή εκκαθάριση, η οποία θα 
συνίσταται σε δύο κύριες 
παρεμβάσεις. Το πρώτο θα 
αφορά την υποχρέωση κα-
τάθεσης εγγυητικής επιστολής ανά-
λογα με τον αιτούμενο όγκο φορτίου 
που θα ζητείται και το δεύτερο είναι 
το ξεκαθάρισμα του ιδιοκτησιακού. 
Μέχρι τώρα αρκούσε μία δήλωση, 
ενώ συζητιόταν η υποχρέωση υπο-
βολής τίτλων γης ή μισθωτηρίου, για 
τα οποία είχαν βρεθεί ήδη «παράθυ-
ρα». Τώρα έχει πέσει στο τραπέζι η 
ανάθεση του ελέγχου του ιδιοκτησι-
ακού καθεστώτος  των αιτουμένων 
εκτάσεων σε ανεξάρτητα δικηγορικά 
γραφεία, τα οποία θα έχουν την τε-
λική ευθύνη. Τι σημαίνει αυτό για τα 
Κύθηρα, αν τελικά γίνει έτσι; Από το 
πρώτο φρένο θα φύγουν άμεσα με-
ρικοί αεριτζήδες  (βλ. Σώπατα;) με 
αιτήσεις μαϊμούδες που είχαν σκοπό 
το σπέκουλο στην άδεια. Από το δεύ-
τερο δύσκολα μπορεί να ξεφύγουν 
εδώ ακόμη και οι λεγόμενοι «μεγά-
λοι» παίχτες, αφού δύσκολα θα εξα-
σφαλίσουν συνεχόμενες γαίες. Είναι 
γνωστό ότι τα περισσότερα ελεύθερα 
εδάφη στα Κύθηρα ανήκουν στην 
Εγχώριο, η οποία, σε συνεργασία με 
τον Δήμο, μπορούν να επιλέξουν αν, 
πού  και τι μπορεί να διαθέσουν. 

Ασφαλώς η συνέχεια θα δοθεί 
σύντομα, όχι γιατί θα πάρει ξαφνικά 

μπροστά η γραφειοκρατία, αλλά γιατί 
οι σοβαροί επενδυτές θα πάνε κατά 
Αφρική και Ασία σε σοβαρότερες χώ-
ρες να επενδύσουν κι εμείς θα πα-
λεύουμε με τις πετρελαιογεννήτριες 
και τα Η/Ζ στα νησιά τον 21ο αι. Να 
κάνουμε και μία αισιόδοξη πρόβλε-
ψη; Με καλούς χειρισμούς τα Κύθη-
ρα πολλά μπορεί να κερδίσουν και 
δύσκολα θα συμβεί αυτό που φοβού-
νται όσοι τρομάζουν με τις φωτοανα-
συνθέσεις τοπίων με εκατοντάδες 
ανεμογεννήτριες. Για λόγους διαφο-
ρετικούς ίσως από τα προβαλλόμενα 
αντεπιχειρήματα ίσως να μην δούμε 
εδώ καμία. Αυτό όμως δεν απαλλάσ-
σει τον τόπο από μία σοβαρή αντι-
πρόταση. Ή Ενεργειακές Κοινότητες 

θα λέγονται ή ηλιακά πάρκα ή θαλάσ-
σια αιολικά. Και εις επίρρωσιν των 
παραπάνω να αναφέρουμε ότι, πριν 
καν εφαρμοσθούν οι αναφερόμενες 
εδώ ρυθμίσεις είχαμε δύο σημαντι-
κές εξελίξεις. Ένας αριθμός αιτού-
ντων άδεια για ανεμογεννήτριες που 
κάλυπτε το 20% των αιτουμένων γίγα 
απέσυραν τις αιτήσεις ή δήλωσαν 
αδυναμία υποστήριξης, σύμφωνα με 
δημοσιεύματα στον τύπο. Παράλλη-
λα έντονο ενδιαφέρον αναπτύχθηκε 
από εγχώριους παίκτες στην ενέρ-
γεια για δημιουργία θαλάσσιων πάρ-
κων με ανεμογεννήτριες, που έχουν 
μεν το μειονέκτημα του υψηλότερου 
κόστους εγκατάστασης, έχουν όμως 
συνεχώς ιδανικότερες συνθήκες 
ανέμων και, το κυριότερο, ελάχιστες 
αντιδράσεις, αφού δεν υφίσταται ου-
σιαστικά κανένα θέμα οπτικής όχλη-
σης.

Π. Καλλίγερος
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Εγκρίθηκε από το Δίκτυο Συνερ-
γασίας Δήμων Π. Ε. Νήσων Αττικής η 
χρηματοδότηση ύψους 33.243 Ευρώ 
του Προγράμματος  “Δίκτυο Ποδη-
λατικών Διαδρομών στα Κύθηρα”. 
Το συγκεκριμένο πρόγραμμα υπο-
βλήθηκε από το Κυθηραικό Ίδρυμα 
Πολιτισμού και Ανάπτυξης σε συνερ-
γασία με τον Δήμο Κυθήρων. 

Σκοπός του προγράμματος είναι 
η δημιουργία ενός ολοκληρωμένου 
δικτύου μεμονωμένων, συνδετικών 
και κυκλικών διαδρομών διαφόρων 
επιπέδων σε όλο το εύρος του νη-
σιού. Οι διαδρομές αυτές θα λει-
τουργούν αυτόνομα και ταυτόχρονα 
συμπληρωματικά των παραδοσιακών 
μονοπατιών των Κυθήρων αλλά και 
του canyoning διαφοροποιώντας και 
εμπλουτίζοντας το τουριστικό προιόν 
των Κυθήρων.

ΚΥΘΗΡΑΪΚΟ ΙΔΡΥΜΑ 
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ κατάστημα 
100τ.μ. στα Φριλιγκιάνικα 
κατάλληλο για κάθε χρήση 
με πλήρη εξοπλισμό για τα-
βέρνα, εστιατότιο ή καφέ. 
ΤΗΛ. 6974 753787

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αγροτεμάχιο άρτιο 
και οικοδομήσιμο 6,5 στρ. επί 
επαρχιακού δρόμου προς Πο-
ταμό έναντι μάντρας αδελφών 
Μάκρα. Τηλ. 698 80 59 507



Μια αφήγηση για το Παζάρι του Ποταμού
Το Κυριακάτικο Παζάρι του Πο-

ταμού βρίσκεται για μια ακόμα φορά 
στην επικαιρότητα· οι απόψεις είναι 
πολλές και συχνά προσλαμβάνουν  
«πολεμικό» χαρακτήρα που κάποτε 
οδηγεί σε δυσάρεστους συνειρμούς 
από αλλοτινές μνήμες. Ο εκδότης 
της ιστορικής «Φωνής των Κυθή-
ρων»  και βουλευτής Παν. Τσιτσίλιας 
με επιστολή του στην εφημερίδα 
«Κυθηραϊκή Δράσις»  της 31ης Μα-
ΐου 1957 (φ. 308,  σελ. 2) αφηγείται 
ένα άγνωστο, εν πολλοίς, ιστορικό 
του Παζαριού. Γράφει η  «Κυθηραϊκή 
Δράσις»:

«Φίλε κ. Κασιμάτη, 
Με την ευκαιρίαν της διαλέξεως 

εις τον «Παρνασσόν» του κ. Πετρο-
χείλου ενώπιον πλήθους συμπολιτών 
περί του ενδόξου τέκνου της νήσου 
μας στρατηγού Πάνου Κορωναίου, 
επιτρέψατε μου να σας γράψω ολίγα 
τινά σχετικά με τον τρόπον της αρ-
χικής καθιερώσεως του εν Ποταμώ 
πασίγνωστου Κυριακάτικου παζα-
ριού από τον αρχικόν πρόγονον του 
στρατηγού Κορωναίου. Ο πρόγονος 
αυτός προερχόμενος εκ Κορώνης, 
εξ ου και επήρε το όνομα της κατα-
γωγής του, κατέφυγεν εις τα Κύθη-
ρα προ 470 περίπου ετών, λόγω των 
συχνών πολέμων μεταξύ Ενετών και 
Τούρκων και εγκατεστάθη εις τον 
Ποταμόν, τον ονομαζόμενον τότε 
«χωριό της Κυράς», δηλαδή της Πα-
ναγίας. Ο Κορωναίος αυτός όστις 
φαίνεται να ήτο εύπορος και εργατι-
κώτατος άνθρωπος, ηγόρασε διαφό-
ρους γαίας τας όποιας εκαλλιέργει 

λίαν αποδοτικώς, εκ παραλλήλου δε 
επεδόθη εις την μελισσοτροφίαν, την 
οποίαν ανέπτυξεν εις μέγαν βαθμόν. 
Από δε το κερί το οποίον έβγαζε 

μετά τον τρυγητόν των μελισσών του, 
εσχημάτιζε τα και σήμερον ονομαζό-
μενα τυπάρια τα όποια ετοποθέτει το 
ένα επάνω εις το άλλο και κατεσκεύ-
αζε τοιουτοτρόπως μικρά στρογγυλά 
καθίσματα τα όποια εσκέπαζε με 
διάφορα ποικιλόχρωμα χαλάκια και 

τα ετοποθέτει εις μίαν ευρείαν αί-
θουσαν υποδοχής, ενός οικήματος 
πού  είχε κατασκευάσει, ενός οντά 
ούτως ειπείν, όπως τουρκιστί τους 
ωνόμαζαν. Εις την αίθουσαν αυτήν ο 
Κορωναίος εδέχετο τους χωρικούς 
επισκέπτας του, και συνεζήτει μετ' 
αυτών τα ζητήματά των, έλυε με την 
μειλιχειότητα η οποία τον διέκρινε και 
τους ευγενικούς τρόπους του, τας μι-
κροδιαφοράς των,  αν είχον και όταν 
έφευγαν από την ευωδιάζουσαν από 
τα κέρινα καθίσματα αίθουσαν, τους 
χάριζε ολόκληρο το κάθισμα μαζί με 
το χαλάκι που το σκέπαζε. Ο τρόπος 
αυτός της τόσον ευγενούς συμπε-
ριφοράς του Κορωναίου προς τους 
επισκέπτας του χωρικούς προσεπό-
ρισεν εις αυτόν μεγάλην φήμην και  
υπόληψιν. Διά τούτο δε και η συρροή 
των κατοίκων των χωρίων κατά Κυ-
ριακήν συνεχώς ηύξανε, συγχρόνως 
δε επέτρεπεν εις αυτούς να μεταφέ-
ρουν εκεί διάφορα γεωργικά προ-

ϊόντα, φρούτα,  λαχανικά και άλλα 
αγαθά, φάβα εξαιρετική,  μιζήθρες 
περίφημες διά να τα πωλήσουν ή να 
τ' ανταλλάξουν με διάφορα μικρά 
ζώα, όπως π.χ. χοιρίδια, κότες, πετει-
νούς και άλλα. Τοιουτοτρόπως, καθι-
ερώθει και εμονιμοποιήθη η κατά 
Κυριακήν μετά την απόλυσιν των 
εκκλησιών συγκέντρωσις των χωρι-
κών εις τον Ποταμόν ήτις μετεβλήθη 
εις τακτικήν εμποροπανήγυριν δια-
σωθείσαν μέχρι των ημερών μας. Η 
πανήγυρις αυτή, παρά την ερήμωσιν 
της νήσου μας εκ της μεταναστεύ-
σεως, εξακολουθεί να προσφέρη 
πολλάς υπηρεσίας, τόσον εις τους 
χωρικούς κατοίκους μας, όσον και 
εις τον υπαλληλικόν κόσμον και εις 
πολλούς των εμπορευομένων. Την 
Κυριακάτικην αυτήν πανήγυριν διά-
φοροι κατά καιρούς απροσάρμοστοι 
προς τας τοπικάς συνθήκας, τας συ-
νήθειας και τα από μακρών αιώνων 
κρατούντα εν τη νήσω έθιμα, απε-
πειράθησαν να καταργήσουν διά της 
μεταθέσεως εις άλλην ημέραν της 
εβδομάδος. Όλαι όμως αι απόπειραι 
αύται εναυάγησαν προ της επιμονής 
των κατοίκων, οι όποιοι πιστεύουν 
ότι η κατάργησις της καθιερωμένης 
εμποροπανηγύρεως, πού  είναι μο-
ναδική εις το Νησί, θα είναι πλήγμα 
κατά της οικονομίας, της ψυχαγωγί-
ας καί της κοινωνικότητος όλων των 
κατοίκων. Φιλικώτατα

ΠΑΝΑΓ. Κ. ΤΣΙΤΣΙΛΙΑΣ»
(Για την αντιγραφή: 

Νίκος Γκοτσίνας)

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΚΈΣ MΝΉΜΈΣ

Μπορεί να μην είναι η εποχή του λιομαζέματος, θέμα της μίας φωτογρα-
φίας μας σήμερα, όμως εδώ έχουμε κάτι ξεχωριστό φωτογραφικά, καθώς 
η φωτογραφία αυτή (από το αρχείο Σταμ. Γιαννιώτη) δείχνει τρεις γνωστές 

γερόντισσες στην εποχή που εμείς πηγαίναμε στο Δημοτικό, κάπου στα 
μέσα της δεκαετίας του 1950, να είναι σκαρφαλωμένες σε μία ελιά και 

να μαζεύουν τον καρπό με τα χτενάκια. Στην άλλη φωτογραφία φαίνονται 
αυτές οι τρεις, γνωστές ως Ρουσσοπούλες, από το παρωνύμιο Ρούσσος 
της οικογένειας Γιαννιώτη-Ρούσσου. Είναι η Διαμάντα, η Παναγιώτα και 
η Σταμάτα.  Για να γυρίσουμε στην πρώτη φωτογραφία, εκτός από αυτές 
τις τρεις, που είναι πάνω στην ελιά, ο φακός εστιάζει σε μία γυναίκα, που 

μαζεύει μαζί τους, την Ηρώ Εμμ. Δολομίδη.
 Μία εποχή λίγες δεκαετίες πίσω τόσο γεμάτη σε αναμνήσεις.

! ΕΔΩ ΚΑΙ είκοσι χρόνια 
είχαμε εδώ πρωτοσέλιδο με τίτλο 
«Στενεύει το Στενό» σχετικά με 
τους τεράστιους κινδύνους που 
εγκυμονεί για το νησί μας η διέ-
λευση καθημερινά εκατοντάδων 
πλοίων από το Στενό χωρίς ουσι-
αστικά κανένα σοβαρό έλεγχο. 
Επιτέλους η πολιτεία «ξύπνησε» 
έστω και καθυστερημένα και απε-
φάσισε την εγκατάσταση συστήμα-
τος V.T.S. στη Νεάπολη Βοιών για 
να υπάρχει συνεχής έλεγχος της 
ναυσιπλοΐας στο Στενό των Κυθή-
ρων. Έπρεπε να γινόταν πρώτα η 
σύγκρουση των πλοίων πριν δύο 
μήνες σε απόσταση αναπνοής για 
να χτυπήσουν οι καμπάνες. Κι ευ-
τυχώς που οι συνέπειες δεν ήταν 
απώλειες ανθρώπων και ρύπανση, 
γιατί θα είχαμε αποχαιρετίσει το 
φετινό καλοκαίρι πριν καν αρχίσει!

Γράφει ο 
ΝΙΚ. ΓΚΟΤΣΙΝΑΣ
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ΚΑΛΙΟΝΤΖΗ ΧΡ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ
Διευθύντρια Αιματολογικής Κλινικής

Αν. Τσόχα 24 & Δ. Σούτσου, 3ος όροφος, 115 21 ΑΘΗΝΑ
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κινητό: 6944 523 544, e-mail: dkaliontzi@gmail.com
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Πενταρμενάς στον Κάλαμο, Άγιος Νικόλαος στον Κάλαμο (Περλεγκιάνικα) και λίγα σχετικά
Το τοπωνύμιο Κάλαμος είναι κοι-

νό σε όλη τη χώρα μας, στην οποία 
υπάρχουν εκατοντάδες τοπωνύμια 
με όμοια ή παρόμοια σημασία και δι-
ατύπωση. Εννοείται ότι το τοπωνύμιο 
έχει την προέλευσή του από το κοι-
νότατο και χρήσιμο φυτό, το καλάμι. 
Στα Κύθηρα έχουμε επίσης αρκετά 
τοπωνύμια και μικροτοπωνύμια με 
την ίδια βάση με πιο γνωστό το χωριό 
Κάλαμος, το οποίο είναι ένα από τα 
χωριά που δεν έχουν αλλάξει ονομα-
σία, σύμφωνα με τις γνωστές πηγές, 

παρά το γεγονός ότι είναι βέβαιο ότι 
έχει κατοικηθεί σε δύο περιόδους. Η 
παλαιότερη βέβαια κατοίκηση στην 
περιοχή είναι στον γειτονικό οικισμό 
Σπηλίες, όπου αναφέρεται βεβαιω-
μένη κατοίκηση 5.000 χρόνια πριν 
στη σπηλιά της Αγίας Σοφίας. Ο ίδιος 
ο Κάλαμος κατοικείται κατά τη Βυζα-
ντινή περίοδο, ερημώνει για μακρά 
σειρά ετών πιθανότατα λόγω των 
πειρατικών προσβολών και επανακα-
τοικείται μόλις στα τέλη του 18ου αι. 
για να οργανωθεί οικιστικά το 19ο.  
Από τα σχετικά με τη λέξη τοπωνύ-
μια  και μικροτοπωνύμια των Κυθή-
ρων αναφέρουμε τη θέση Κάλαμος 
στη ρεματιά στα Περλεγκιάνικα και 
τα Καλάμι, Καλαμίτσι (σε δύο περιο-
χές του νησιού) και Καλαμουτάδες. 
Το τελευταίο, έχει ασφαλώς την ίδια 
ρίζα με τα άλλα, πιστεύουμε όμως ότι 
προέρχεται από χαμένο επώνυμο ή 
παρωνύμιο Καλαμουτάς, αν κρίνου-
με από την κατάληξη. Βρίσκεται στη 

θέση όπου ο Άγιος Αθανάσιος έξω 
από τα Καστρισιάνικα, μάλιστα φαί-
νεται ότι και το ίδιο το χωριό αυτό 
αναφέρθηκε ως Καλαμουτάδες, για 

μικρή περίοδο, όπως προκύπτει από 
την (αφισβητούμενης, όσον αφορά 
τα χωριά,  αξιοπιστίας) απογραφή 
του Καστροφύλακα. Όσον αφορά τη 
θέση Κάλαμος στα σημερινά Περλε-
γκιάνικα, αναφέρεται μέσα στο ρέμα 
των Μαγγουνάδων, στο οποίο φύο-
νταν πάντα καλάμια. Οι Μαγγουνά-

δες είναι επίσης γνωστό από τα Βυ-
ζαντινά χρόνια χωριό των Κυθήρων, 
το ναΐδριο δε του Αγίου Νικολάου 
μέσα στο ρέμα αναφέρεται από τα 

τέλη του 17ου αι. ίσως όμως να ήταν 
πολύ παλαιότερο, αφού και οι Μαγ-
γουνάδες αναφέρονται στις γραπτές 
πηγές από το 14ο αι. Στον πιο γνωστό 
Κάλαμο τώρα, άξιο αναφοράς είναι 
το παλιό μικρό μοναστήρι του Σωτή-
ρος Πενταρμενά ΒΑ του οικισμού. 
Ο ναός αναφέρεται να ήταν αρχικά 
δυτικότερα και να τον μετακίνησαν 
λόγω κατολίσθησης. Η ονομασία δεν 
γνωρίζουμε πώς ερμηνεύεται, κα-
θώς έχουν ακουστεί οι εκδοχές από 
το Πέντε Άρμενα και από το Παντέρ-
μος. Πιθανότερο το δεύτερο αν κι 
εδώ μάλλον έχουμε τοπωνύμιο που 

προέρχεται από άγνωστο σήμερα 
επώνυμο ή παρωνύμιο, πιθανόν με 

την ίδια προέλευση, δηλ. του παντέ-
ρημος. Στις γραπτές πηγές ο ναός 

αναφέρεται από τα τέλη του 17ου αι., 
όμως οι μελέτες των αρχαιολόγων 

δείχνουν ότι ο ναός αυτός υπήρχε 
από το 13ο αι.

Γιατί το λέμε έτσι;

Γράφει ο Εμμ. Π. Καλλίγερος

Ο Άγιος Νικόλαος στον Κάλαμο, στα Περλεγκιάνικα. Φωτ. Μάνος Βασιλάκης

Ο Σωτήρας Πενταρμενάς στον Κάλαμο σε φωτογραφία του 1989.
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Εγκατάλειψη και οικτρό θέαμα!
Εδώ και κάποια χρόνια το εμβλη-

ματικό κτήριο του Κυθηραϊκού Συν-
δέσμου στην είσοδο της Χώρας βρί-
σκεται σε κακό χάλι. Δεν γνωρίζουμε 
πόσα χρόνια έχει να συντηρηθεί στοι-
χειωδώς, όμως οι πρωτοπόροι που το 
ξεκίνησαν και οι ευεργέτες-χορηγοί 
που πλήρωσαν να γίνει, μόνο αυτό 

το θέαμα δεν θα ήθελαν να αντικρύ-
σουν. Γράφαμε προ καιρού για την 
τιμή που οφείλουμε στους ευεργέτες 
και παραλείψαμε το πιο σημαντικό. Να 
συντηρούμε τα έργα τους. Στη Χώρα 
γράψαμε για τα περίπτερα του αείμνη-
στου Νικ. Κασάπη κι εκεί κάτι έγινε, αν 
και ακόμη να μπει η πινακίδα από το 

τελευταίο, όπως επισημάναμε πέρσι. 
Τώρα έχουμε το κτήριο του Συνδέ-
σμου. Δεν λέμε για την κατάσταση στις 
τουαλέτες που προκαλούν αποτροπι-
ασμό, αλλά γενικά το κτήριο έχει πλή-
ρως παραμεληθεί. Η κεντρική είσοδος 
χρειάζεται τσιμεντόλιθο για να κλείσει 

σωστά, τραπέζια έχουν σπάσει κι έμει-
ναν τα μισά, οι πόρτες έχουν να δουν 
μπογιά δεκαετίες ίσως και η γενική 
εικόνα είναι εικόνα εγκατάλειψης. Για 
να πάμε και στην πλευρά όσων είχαν 
και έχουν την ευθύνη του κτηρίου, 
δηλαδή ο Κυθηραϊκός Σύνδεσμος 
Κυθήρων, θα έχουν το επιχείρημα της 
έλλειψης χρημάτων. Αν δεν γίνονται 
εκδηλώσεις, λόγω της πανδημίας, εί-
ναι κάτι που αφορά τα δύο τελευταία 
χρόνια. Παλαιότερα γίνονταν χοροί 
και κάτι άφηναν στο ταμείο, ασφαλώς 
δε οι εκδηλώσεις που οργανώνονται 
εκεί κάτι πρέπει να αποφέρουν στο 
σωματείο για να έχει έσοδα, αφού οι 
συνδρομές των μελών μάλλον δεν 
αποδίδουν τίποτε.

Για να κλείσουμε. Δεν γράφουμε 
για να ασκήσουμε κριτική στις διοική-
σεις του Συνδέσμου για όσες ευθύνες 
ενδέχεται να τους αναλογούν, ούτε 
γιατί έχουμε κάτι μαζί τους. Δυστυχώς 
σε παρόμοια κατάσταση βρίσκονται 

πολλά σωματεία μας μερικά δε έμει-
ναν απλές σφραγίδες και σε λίγο θα 
αποτελούν και αυτές ….συλλεκτικό 
είδος, αφού σπάνια βρίσκονται εθελο-
ντές να αναλάβουν το φορτίο της δι-
αχείρισής τους. Γράφουμε γιατί οφεί-
λουν άπαντες στην πρωτεύουσα του 
νησιού να κινητοποιηθούν και να αλ-
λάξουν την κατάσταση, ενώ αντίστοιχα 
πρέπει να κάνουν κάτι για την εξεύρε-
ση χρημάτων να προχωρήσουν στις 
αναγκαίες επισκευές. Ας πάρουν πα-
ράδειγμα το Μυλοπόταμο, στο οποίο 
η προσπάθεια που ξεκίνησε μετά από 
χρόνια απραξίας βρίσκει ανταπόκρι-
ση. Όπως και να έχει το πράγμα όσα 
βλέπετε και βλέπετε λίγα σχετικά, δεν 

αποτελούν τιμή στη μνήμη όσων είχαν 
την ιδέα και έκαναν πράξη την ανέγερ-
ση του κτηρίου αυτού. Ίσως μία λύση 
θα ήταν να αναλάμβανε ο Δήμος τη 
συντήρηση του χώρου με ένα συμβό-
λαιο ενοικίασης και να τον χρησιμοποι-
εί για τις εκδηλώσεις του, αν όλα αυτά 
επιτρέπονται από το νόμο και το κα-
ταστατικό του Συλλόγου. Είναι κρίμα 
αυτό το κτήριο να βρίσκεται σε αυτή 
την κατάσταση.

Ένας τσιμεντόλιθος συγκρατεί 
την εξώπορτα!

Η κατάσταση της εξώπορτας. Μισό….τραπέζι!

 ΚΟΙΝΩΝΙΑ   9ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ Ιούνιος 2021 

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ στο Λειβάδι, 
κέντρο, γραφείο 40τ.μ. στον 1ο 
όροφο, κατάλληλο για ιατρείο 
ή άλλη επιχείρηση. Τηλ. 6979 
911753.



Το έμβλημα των Κυθήρων: 
Όποιος έχει στοιχειώδη ιστορική 
γνώση και Κυθηραϊκή συνείδηση, 
γνωρίζει πως εδώ και χιλιετίες το έμ-
βλημα των Κυθήρων ταυτίζεται με τη 
μορφή της Αναδυομένης Κυθέρειας 
Αφροδίτης. Τα τεκμήρια τα χάραξαν, 

ανεξίτηλα, στα κείμενά τους ο Ησί-
οδος και ο Όμηρος και ανάγλυφα 
διασώζονται στα αρχαία νομίσματα 
των Κυθήρων. Πρόσφατα μάθαμε 
πως άλλαξε το σύμβολο αυτό και 
στο εξής τα Κύθηρα θα προβάλλο-
νται με ένα κλάδο που για κορμό 
έχει μία λόγχη. Οι περισσότεροι Κυ-
θήριο, που ερωτήθηκαν, αποφάν-
θηκαν πως έπρεπε να διατηρηθεί η 
Αφροδίτη, μα αγνοήθηκαν. Αυτή η 
αλλαγή ταυτότητας έγινε δίχως να 

επικυρωθεί από το Δημοτικό Συμ-
βούλιο και δίχως να έχει περιληφθεί 
σε προεκλογικό πρόγραμμα. Παρα-
κάμφθηκε και η διαδικασία που οι 
άλλοι Δήμοι ακολουθούν σε παρό-
μοιες περιπτώσεις. Με άλλα λόγια η 
αλλαγή αυτή δεν είναι σφραγισμένη 
με τη νομιμότητα που απαιτείται. Η 
εικόνα τού νέου συμβούλου, δεν 
παραπέμπει στα Κύθηρα. Και ο πιο 
έμπειρος βοτανολόγος δεν μπορεί 
να αναγνωρίσει πως πρόκειται για 
κλώνο μυρτιάς. Η λόγχη, ως ένα από 
τα Επτάνησα που κρατούσε ο πολε-
μικός λέων τού Ιονικού Κράτους, 
του προκεχωρημένου φυλακίου, δη-
λαδή, της αποικιοκρατικής Αγγλίας, 
δεν μπορεί να σχετισθεί με τα φιλει-
ρηνικά Κύθηρα και το κάλλος τους. 
Τις λόγχες τις τοποθέτησαν οι κατα-
κτητές Άγγλοι για να υπενθυμίζουν 

στους ανταγωνιστές τους, Γάλλους, 
Ρώσους και Οθωμανούς, πως κάθε 
νησί αποτελεί πολεμικό ανάχωμα για 
αυτούς. Κάθε νησί και μια λόγχη στα 
πλευρά τους. Λόγχες καταπίεσης 
και για τους Επτανήσιους, εξ ου και 
η «Ψεύτρα Ελευτεριά» τού Εθνικού 
μας Ύμνου. Θεωρώ παράλογο να υι-
οθετούμε ως σύμβολο ένα πολεμικό 
όπλο, αυτό μάλιστα που λόγχισε το 
πλευρό τού Ιησού μας. Τη λόγχη που 
αυτή ενέπνευσε τους αγιογράφους 
για να ολοκληρώσουν τη μορφή τού 
«έξω από δω». Ας ξεκαθαρίσουμε 
και ένα άλλο θέμα. Η Ελληνική γραμ-
ματεία έχει κατατάξει το 12θεο στην 
Ελληνική Μυθολογία.Ο έννοια της 
«Μυθολογίας» εξ ορισμού αποκλείει 
και το παραμικρό ίχνος θρησκευ-
τικής ουσίας. Μόνο ιδέες, που την 
αξία τους έχουν αναδείξει οι σοφοί 
πρόγονοί μας, παίρνουμε από τη Μυ-
θολογία, μέσω των θαυμάσιων συμ-

βόλων που κληρονομήσαμε. Μόνο 
αυτό και τίποτα άλλο. Και κάτι ακό-
μα. Την Αναδυομένη Αφροδίτη των 
Κυθήρων ουδείς άλλος τόπος την δι-
εκδικεί. Η Μήλος έχει, ως έμβλημα, 
αρχαίο νόμισμα με κεφαλή κριαριού, 
διεκδικεί μόνο το άγαλμά της από τη 
Γαλλία. Παλιότερα έγραψα σχετικό 
άρθρο. Το Υπουργείο Τουρισμού της 
Κύπρου, έχει ως σύμβολο περιστέρι 
με καδί ελιάς και η Πάφος το κεφάλι 
ενός αγάλματος της Αφροδίτης που 
βρέθηκε εκεί. Καμιά σχέση με την 
Αναδυόμενη. Όλα τα διεθνή“site”,-
που αναφέρονται στα Κύθηρα, με 
την Αφροδίτη αρχίζουν. Κάποιο άλλο 
σύμβολο, στην Ελλάδα ή στο Εξωτε-
ρικό, που να παραπέμπει περισσό-
τερο στα Κύθηρα, από ότι αυτό της 
Αφροδίτης, δεν υπάρχει. Ειδικά το 
νέο σύμβολο ουδένα συνειρμό προ-

καλεί. Έκπληκτοι βλέπουμε η συστη-
ματική και μακροχρόνια εξαφάνιση 
της Αναδυομένης από τα τουριστι-
κά έντυπα των Κυθήρων και από τα 
περίπτερα των τουριστικών εκθέσε-
ων ανά τον κόσμο, να καταλήγει σε 
θλιβερή και ολέθρια «επίσημη» κα-
τάργησή της. Πρέπει το αληθές, το 
εθνικό δηλαδή, να επικρατήσει στον 
τόπο μας. Και μη ξεχνάμε τον Πα-
λαμά: «Κριτές θα μας δικάσουν… οι 
αγέννητοι, οι νεκροί». 

Παζάρι του Ποταμού: Είναι αδι-
ανόητο η καλλιτεχνική δημιουργία 
που ξεπηδά και εμπνέεται από τα 
Κύθηρα, να απαγορεύεται να προ-
βάλλεται στο Παζάρι τού Ποταμού. 
Δεν ταιριάζει σε νησί που διαχρονι-
κά εμπνέει διάσημους δημιουργούς. 
Είναι σαν να αυτοκτονούμε. Επείγει 
λύση.

Τουρισμός: Ενόψει της τουριστι-
κής περιόδου, ασφαλώς η αρμόδια 
Τουριστική Επιτροπή προετοιμάζεται 
κατάλληλα. Ας μου επιτραπεί μια επι-
σήμανση. Στο προηγούμενο σχετικό 
φυλλάδιο που τυπώθηκε, υπάρχει η 
μορφή τού Δημάρχου περισσότερες 
φορές από τη μορφή της Θεάς της 
ομορφιάς και σύμβολο του νησιού 
μας, της Κυθέρειας και Ουράνιας 
Αφροδίτης. Η προτίμηση αυτή, θε-
ωρώ, πως δεν συνέβαλε στην προ-
σέλκυση τουριστών. Η προβολή της 
Αφροδίτης και ο προγραμματισμός 
εκδηλώσεων με το όνομά της, π. 
χ. φεστιβάλ, καλλιτεχνικές εκθέ-
σεις, μουσικές εκδηλώσεις κ. λ. π., 
ασφαλώς και θα προσελκύσουν 
επισκέπτες και μάλιστα «καλλιερ-
γημένους». Και μια υπενθύμιση. Σε 
περασμένες συγκεντρώσεις με θέμα 
τον τουρισμό, διατύπωσα την άποψη, 
πως θα ήταν χρήσιμο σε κάποιες 
διασταυρώσεις από τη Σπάρτη μέ-
χρι τη Νεάπολη, μα και προς το Γύ-
θειο, να τοποθετηθούν πινακίδες με 
τη σήμανση: «Νεάπολη –ferryboat 
για Κύθηρα», παρόμοια και για το 
Γύθειο. Έτσι θα διευκολύνονται οι 
επισκέπτες μας και θα ανοίγει και η 

όρεξη σε κάποιους από το  πλήθος 
των διερχομένων ή να εκτραπούν ή 
να προγραμματίσουν επίσκεψη προς 
το νησί μας. Οι υπεύθυνοι το δέχο-
νταν ως επωφελές, αλλά πέραν αυ-
τού ουδέν. Εξ ου και η υπενθύμιση.

Εορτασμός για το αεροδρό-
μιο: Το αεροδρόμιό μας αποτελεί 
ακρογωνιαίο λίθο για την ανάπτυξη 
τού νησιού μας. Καλώς το εορτά-
ζουμε. Ο Αλέξανδρος Ωνάσης, με 
την τοποθέτηση του ανδριάντα του, 
μοναδικού ανδριάντα σε όλο το νησί, 
στην είσοδο του αεροδρομίου, θεω-
ρώ ότι αρκούντως έχει τιμηθεί για 
όσα προσέφερε. Με την ευκαιρία 
τού εορτασμού και γνώμονα το συμ-
φέρον τού τόπου μας και μόνο αυτό, 
προτείνω να υπάρξει μετονομασία 
τού αεροδρομίου, ώστε να αποκτή-
σει το όνομα: «ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΦΡΟΔΙ-
ΤΗ». Τα οφέλη θα είναι τεράστια. 
Καλό είναι να βλέπουμε ψηλά και 
μακριά.

Ανάπλαση του Ποταμού: Μια 
ανάπλαση, όντως είναι απαραίτητη. 
Επειδή κάθε αρχή είναι το ήμισυ 
του παντός, θεωρώ πως η αρχή θα 
πρέπει να γίνει από την υπογειοποί-
ηση των δικτύων του ηλεκτρικού και 
της τηλεφωνίας. Να μη προηγηθούν 
οι πλακοστρώσεις και να ακολου-
θήσουν τα σκαψίματα, το σύνηθες 
ράβε - ξήλωνε δηλαδή. Οι πόροι ας 
κατευθυνθούν εξαρχής σωστά. Η 
υπογειοποίηση πρέπει να απομυθο-
ποιηθεί. Σε όλη την Ελλάδα εφαρμό-
ζεται εύκολα και σύντομα. Οι τρείς 
φωτογραφίες αποτελούν παράδειγ-
μα.  

Ανεμογεννήτριες:Οι απόψεις 
συγκλίνουν στο  να συνεισφέρει και 
το νησί μας στην παραγωγή καθα-
ρής ενέργειας. Μα αυτό δεν αρκεί. 
Πρέπει να έχουμε το πάνω χέρι στο 
Πόση; και στο Πού; Να έχουμε έτοι-
μες προτάσεις. Σχετικά με το δίκτυο 
που θα τις συνοδεύει, έγραψα, ανα-
λυτικά, σε περασμένο φύλλο. Λίγα 
για την «Ενεργειακή Κοινότητα», 
που σημαίνει εγκατάσταση συστή-

ματος παραγωγής ενέργειας, από 
κάποιους, με σκοπό να αποκομίσουν 
οφέλη. Σε μικρά μέρη, π. χ. τα Αντι-
κύθηρα, που η κατανάλωση είναι 
ελάχιστη και οι συσσωρευτές επαρ-
κούν να διατηρούν σταθερή τάση 
στο σύστημα, ακόμα και όταν δεν 
φυσά, όντως μια «Ενεργειακή Κοι-
νότητα» αποτελεί ιδανική λύση. Τα 
μεγάλα και αναπτυσσόμενα Κύθη-
ρα, το να έχουν συνεχή και σταθερή 
τάση ρεύματος, δίχως διασύνδεση 
με το εθνικό δίκτυο, είναι ανέφικτο. 
Επειδή αλλού φυσά και αλλού όχι, τα 
δίκτυα παγκοσμιοποιούνται. Με απλά 
λόγια. Η «Ενεργειακή Κοινότητα» 
μπορεί να αποδώσει κέρδη, αλλά όχι 
επαρκή και σταθερή ενεργειακή κά-
λυψη στα Κύθηρα. Η διασύνδεση με 
την απέναντι στεριά είναι αναγκαία 
και αυτή φέρνει τα αιολικά πάρκα. Το 
να γίνει μέτοχος ο Δήμος ή οποιοσ-
δήποτε άλλος, σε μια επένδυση 
ηλεκτροπαραγωγής, οι εταιρείες το 
επιζητούν, αλλά απαιτείται η ανάλογη 
χρηματική συμμετοχή. Ας έλθουμε 
στο πρακτέο. Στο Πόση; ενέργεια: 
Για να κριθούν οι επιχειρήσεις «βιώ-
σιμες», λόγω και της υποθαλάσσιας 
σύνδεσης, θα πρέπει να  παράγουν 
ενέργεια όχι λιγότερη των 100 ΜW. 
Για να μην υπάρξουν υπερβολές δεν 
θα πρέπει ξεπερνούν τα 130 MW. 
Στο Πού; Ο τόπος πρέπει να προσδι-
οριστεί από την Εγχώριο. Να αναθέ-
σει, σε ειδικούς, την οριοθέτηση των 
πιο κατάλληλων περιοχών. Όταν θα 
φτάσει η στιγμή, με τον μόνο νόμιμο 
τρόπο, δηλαδή μέσω δημοπρασιών, 
να τις νοικιάσει στις ενδιαφερόμε-
νες εταιρείες. Την πρόθεσή της αυτή 
πρέπει, άμεσα, να την κοινοποιήσει 
στις εταιρείες που έχουν εκδηλώσει 
ενδιαφέρον για το νησί μας, ώστε 
καμία να μην αποκλειστεί και όλες να 
μάθουν τον νόμιμο τρόπο που μπο-
ρούν να ενεργοποιηθούν στον τόπο 
μας. Μας βαραίνει η μεγάλη ευθύνη 
της οριοθέτησης των περιοχών. Αν 
δεν το κάνουμε, είναι πιθανόν να το 
κάνουν, άλλοι, για μας.   

Λίγα… για πολλά

Γράφει ο 
Κοσμάς Μεγαλοκονόμος

Στη γειτονιά μου καλώδιο του ηλεκτρικού ρεύματος εμπόδιζε 
την τοποθέτηση τέντας. Έγινε αίτηση υπογειοποίησης.

Εντός λίγων ημερών και με λογική οικονομική
επιβάρυνση, ολοκληρώθηκαν τα έργα. 

Οι τέντες τοποθετήθηκαν. Για όλη την Ελλάδα 
το ίδιο ισχύει. Μπορούμε και στα Κύθηρα.

 ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ  Ιούνιος 2021 ΚΥΘΗΡΑΪΚΑ10  

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ  ΧΑΡΟΣ
ΣΥΝΕΡΓΕΙΟ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ

ΚΑΛΑΜΟΣ ΚΥΘΗΡΑ
ΤΗΛ. 27360-38045 ΚΑΙ 6975 790353

Email: eleftherios.charos@gmail.com



! ΕΙΝΑΙ ΜΕΓΑΛΟ επίτευγ-
μα, αλλά περισσότερη σημασία 
έχει ότι αποτελεί ένα καθοριστικό 
σημείο στο χρόνο για το περιβάλ-
λον. Στις 22 Απριλίου, σύμφωνα με 
ανακοίνωση της ΔΕΗ, η Ελλάδα 
πέτυχε για 24 ώρες να ηλεκτροδο-
τηθεί ολόκληρη η χώρα μόνο από 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 
Η ενέργεια που καταναλώθηκε 
αυτή την ημέρα ήταν περίπου 35 
μεγαβάτ και η ατμόσφαιρα γλύ-
τωσε από 8.000 τόνους διοξείδιο 
του άνθρακα μόνο για την ημέρα 
αυτήν. Για να παραφράσουμε την 
παλιά διαφήμιση. «Υπάρχουν ακό-
μη εραστές της καμινάδας και των 
ορυκτών καυσίμων;».

! ΟΠΩΣ ΠΕΡΣΙ και φέτος. 
Το Μάιο οι δύο αεροπορικές εται-
ρείες έκαναν τρία δρομολόγια η 
κάθε μία στα Κύθηρα και δεδομέ-
νων των συνθηκών το θεωρούμε 
ικανοποιητικό. Όμως, αυτά δεν κά-
λυπταν έξι ημέρες, αλλά πέντε, κα-
θώς τις Κυριακές είχαν δρομολόγιο 
και οι δύο, ενώ το Σάββατο καμία! 
Αυτό γίνεται κάθε χρόνο μετά την 
κατάργηση των αγόνων κι ακόμη να 
δούμε να γίνεται μία επαφή, έστω 
από τις ενώσεις των τουριστικών 
επιχειρήσεων, έτσι ώστε να διορ-
θωθεί το πρόγραμμα και να έχουμε 
μόνο μία ημέρα χωρίς δρομολόγιο.

! ΕΡΧΕΤΑΙ καλοκαίρι και 
μαζί με τις ελπίδες μας για τη λήξη 
του συναγερμού και τη σταδιακή 
επάνοδο στην ομαλότητα έχουμε 
να περιμένουμε και τους επισκέ-
πτες μας. πριν, λοιπόν, έρθουν κι 
αρχίσουν να βλαστημάνε όπως 
κάθε χρόνο με το θόρυβο από 
εξατμίσεις, μεγάφωνα μικροπω-
λητών και άλλους θορύβους που 
ενοχλούν ειδικά στις τουριστικές 
περιοχές, θυμίζουμε το πρόβλημα 
στην Αστυνομία, καθώς δική της 
αρμοδιότητα είναι να λαμβάνει σο-
βαρά μέτρα και να μην αδιαφορεί, 
όπως γινόταν συχνά, σε ένα σοβα-
ρό για τον τουρισμό μας θέμα.

δεν έχει αναφερθεί ως έμβλημα, καί-
τοι θα μπορούσε να είναι. Εξάλλου 
τα μετάλλια μπορεί να έχουν από τη 
μία όψη το έμβλημα και από την άλλη 
μία παράσταση που μπορεί να είναι 
διαφορετική κάθε φορά. Το έμβλη-
μα κατά κανόνα μένει σταθερά ίδιο 
και απεικονίζει ένα απόλυτα διακριτό 
χαρακτηριστικό κάθε τόπου. (Βλ. πα-
ρακάτω)

Εκτός, πάντως,  από την αναγκαι-
ότητα της καθιέρωσης αυτού του του-
ριστικού εργαλείου προκύπτουν δύο, 
κυρίως, θέματα σχετικά με το αποτέ-
λεσμα. Το πρώτο έχει σχέση με την αι-
σθητική και δημιουργική επάρκεια του 
σήματος, που προέκυψε ως αποτέλε-
σμα. Επ’ αυτού μπορούμε να πούμε 
με απόλυτο τρόπο ότι το αποτέλεσμα 
είναι ικανοποιητικό, καθώς διαφαίνε-
ται ο επαγγελματισμός στο δημιουργι-
κό, που έδωσε το συγκεκριμένο προϊ-
όν. Το σήμα-λογότυπο πληρεί όλες τις 
τεχνικές προϋποθέσεις και καλύπτει 
τις προδιαγραφές ανάλογων έργων, 
αφού είναι πλήρες αισθητικά, χρωμα-
τικά και γραφιστικά. Οι εξηγήσεις του 
τι περιλαμβάνει η δημιουργική σκέψη 
αναφέρουν, σύμφωνα με την παρου-
σίαση του δημιουργού του κ. Αντ. 
Λουράντου, τέσσερες συνιστώσες. Η 
λόγχη εκπροσωπεί τα Κύθηρα, από το 
γνωστό έμβλημα του πρώτου Ιονίου 
κράτους, η λέξη ΚΥΘΗ είναι συγκε-
κομμένος τύπος της λ. ΚΥΘΗΡΑ από 
αρχαίο νόμισμα, το χρώμα προέρ-
χεται από το χρώμα της πορφύρας, 
η κατεργασία της οποίας είχε δώσει  
πρόσκαιρα  το όνομα ΠΟΡΦΥΡΟΥΣΑ 
στο νησί και το κεντρικό κομμάτι είναι 
φύλλο μυρτιάς, του θάμνου της θεάς 
Αφροδίτης και της Μυρτιδιώτισσας. 
Επομένως, σύμφωνα με τους εμπνευ-
στές, αλλά και όσους παρακολούθη-
σαν τη σχετική ανάλυση, το έμβλημα 
έχει και ιστορική πληρότητα συνδυά-
ζοντας πολλές παραμέτρους της Κυ-
θηραϊκής ιστορίας. Ως εδώ, λοιπόν, 
όλα καλά. Όλα; Όχι, γιατί έχει προ-
κύψει και ένα ερωτηματικό, αρκετά 
μεγάλο για να παραβλεφθεί. Είπαμε 
να τα αναφέρουμε όλα εδώ. Αρχικά, 
λοιπόν, θα κάνουμε μία υπόθεση, 
αφού ένα κρίσιμο ερώτημα δεν απα-
ντήθηκε στην παρουσίαση. Είθισται 
και αποτελεί προϋπόθεση, αυτός που 
παραγγέλλει ένα τέτοιο έργο να θέτει 
τις προδιαγραφές και τις απαιτήσεις 
του, ώστε ο δημιουργός να γνωρίζει 
επακριβώς το πλαίσιο μέσα στο οποίο 
μπορεί να κινηθεί και να αναπτύξει τη 
δημιουργική του προσπάθεια. Ετέθη 
τέτοιο πλαίσιο; Και αν ναι, τι περιείχε; 
Υποθέτουμε ασφαλώς ότι ετέθη, αλλά 
το τι περιείχε δεν το γνωρίζουμε.  Και 
πάμε, υποχρεωτικά, παρακάτω. Τι 
πρέπει να περιέχει ένα τέτοιο τουρι-
στικό λογότυπο; Τι θα ήταν δηλαδή 
αναγκαίο να ζητήσει αυτός που το 
παραγγέλλει από το δημιουργό και τι 
κάνουν άλλοι τόποι; Τα κύρια στοιχεία 
που απαιτείται να έχει ένα τέτοιο λο-
γότυπο είναι: 1. Να είναι σαφώς δια-
κριτό από άλλα. 2. Να περιλαμβάνει 
τα κύρια ιστορικά στοιχεία του τόπου. 
3. Να είναι εύκολα αναγνωρίσιμο. 
4.Να είναι κατανοητό σε όλους. 5. Να 
δημιουργεί ελκυστικότητα σε αυτόν 
που το βλέπει. Τα έχει όλα αυτά το 
νέο λογότυπο; Τα έχει σχεδόν όλα. 
Όμως αυτό το σχεδόν, χαλάει τη γε-
νική εικόνα και δημιουργεί τα περισ-
σότερα ερωτηματικά. Γιατί το λογότυ-
πο, είναι αισθητικά και τεχνικά άρτιο, 
περιέχει ιστορικά στοιχεία, όχι όμως 
όλα (λείπει ένα και είναι κρίσιμο). Το 
λογότυπο είναι διακριτό, και μπορεί 
κανείς να πει ότι είναι και ελκυστικό ή, 
καλλίτερα, δεν είναι απωθητικό ή αδι-

άφορο. Τι του λείπει; Αυτό που θα το 
έκανε μοναδικό και θα δημιουργούσε 
απόλυτη ταύτιση με το νησί. Η λέξη, 
έστω και στα 2/3, παραπέμπει μεν, όχι 
απόλυτα δε, στα Κύθηρα, αυτό όμως 
δεν αποτελεί μείζον πρόβλημα. Το 
όλο σήμα σε ένα ξένο (όχι μόνο αλλο-
δαπό, αλλά και Έλληνα) δύσκολα θα 
του κινήσει το ενδιαφέρον. Μπορεί να 
έχουν σωστές εξηγήσεις οι συμβολι-
σμοί του, είναι όμως εύκολο να ανα-
λύει κάποιος σε καθένα θεατή του λο-
γοτύπου τι σημαίνουν όλα αυτά; Πώς 
θα είχε καλυφθεί αυτό το κενό; Αν 
είχαμε και ένα έμβλημα του νησιού, 
το οποίο θα μπορούσε και έπρεπε 
να είχε περιληφθεί και στο λογότυ-
πο. Και αφού έμβλημα δεν υπήρχε, 
κατά την ταπεινή μας γνώμη, έπρεπε 
να είχε αποτελέσει μέρος αυτού του 
έργου. Πριν καταλήξουμε, όμως, να 
αναφέρουμε αυτό που  λείπει από το 
λογότυπο να δούμε τι κάνουν άλλες 
περιοχές, άλλες πόλεις και άλλες χώ-
ρες. Μπορεί να διανοηθεί κανείς την 
Κοπεγχάγη με άλλο λογότυπο/έμβλη-
μα εκτός από τη γοργόνα; Το Παρίσι 
χωρίς τον Πύργο του Άιφελ; Το Λον-
δίνο χωρίς το Μπιγκ Μπεν; Τη Μόσχα 
χωρίς το Κρεμλίνο; Τη Φλωρεντία 
χωρίς το Καμπανίλε; Την Πίζα χωρίς 
τον κεκλιμένο πύργο της; Αλλά κι 
εδώ, την Αθήνα μας, χωρίς το ναό της 
Αθηνάς, τον Παρθενώνα και την ίδια 
τη θεά της σοφίας; Τη Θεσσαλονίκη 
χωρίς το Λευκό Πύργο ή τη Ρόδο χω-
ρίς τον Κολοσσό; Σε όποια πόλη του 
κόσμου να πας, κύριο έμβλημα είναι 
το σημαντικότερο ιστορικό στοιχείο 
της, αυτό που θεωρείται εμβληματι-
κό και την καθιστά ευρύτερα γνωστή. 
Μία απλή περιδιάβαση στο διαδίκτυο 
θα πείσει τον καθένα γι’ αυτό. Ποίος 
θα σχεδίαζε το σήμα της Κωνσταντι-
νουπόλεως, εάν ήταν ακόμη Ελληνι-
κή, χωρίς το ναό της Αγίας Σοφίας; Τα 
παραδείγματα άπειρα για να φθάσου-
με στην έλλειψη που επισημάναμε. 
Ποίο είναι το μόνο διακριτό, απόλυτα 
αναγνωρίσιμο και κατανοητό και του-
ριστικά ελκυστικό έμβλημα που θα 
μπορούσαν να έχουν τα Κύθηρα; Μα 
φυσικά η Αφροδίτη! Κι αυτή, η θεά 
της ομορφιάς, η εκπρόσωπος του ελ-
ληνικού κάλους στη μυθολογία, όπως 
μας κληροδοτεί ο Ησίοδος, η ελκυ-
στική γυναίκα (ερωμένη, αγαπημέ-
νη, σύντροφος, σύζυγος, θεά) αυτή 
λείπει εντελώς! Εντελώς όχι, αλλά 
άντε να ψάχνει ο άλλος να διαβάσει 
σημειώσεις για να μάθει ότι η μυρτιά, 
που δεν ξεχωρίζει και απόλυτα για 
μυρτιά, είναι το φυτό της Αφροδίτης 
και αντικαθιστά εδώ την ίδια! Μάλλον 
θα το λέγαμε με απόλυτα ήπιο τρόπο, 
παράλειψη. Γιατί αλλιώς έπρεπε να το 
πούμε ιεροσυλία, πουριτανισμό, ή δεν 
ξέρουμε τι άλλο. Και δεν θεωρούμε 
δικαιολογία την επισήμανση ότι ελάχι-
στοι γνωρίζουν ότι στα Κύθηρα γεννή-
θηκε η Αφροδίτη και ότι όλοι θεωρούν 
γενέθλιο τόπο της την Κύπρο. Ασφα-
λώς και σ’ αυτό δεν θα μπορούσαμε 
να εξηγούμε στον καθένα τι γράφει ο 
Ησίοδος, που ελάχιστους ενδιαφέρει 
σήμερα, όμως αυτό δεν αποτελεί δι-
καιολογία να ξεχάσουμε εμείς οι ίδιοι 
εντελώς τη μυθολογική μας παρά-
δοση, αφού μάλιστα έχει και στέρεη 
βάση. Εξάλλου, στην καθιέρωση ενός 
εμβλήματος πρώτα εμείς οφείλουμε 
να συμβάλουμε.  Και γιατί να κάνουμε 
αγώνα να εξηγήσουμε ένα λογότυπο 
και όχι παράλληλα και ένα απόλυτα 
διακριτό έμβλημα; Δεν θα ήταν πιο 
σωστό, λογικό  και εύκολο;

Αυτό σημαίνει, τελικά, ότι το λο-
γότυπο είναι κακό; Ασφαλώς όχι. Τα 
είπαμε στην αρχή. Και θα χρησιμοποι-
ήσουμε μία έκφραση του Ροΐδη κι ας 

πάρουμε κι εμείς κανένα ανάθεμα! 
«Τι νόημα έχει να απαριθμήσει κα-
νείς τα ελαττώματα ενός χορευτή, 
όταν ανάμεσα σε αυτά αναφέρε-
ται τελευταίο, ότι είναι κουτσός;». 
Όμως, επειδή δεν είμαστε αρνητές 
των πάντων, ούτε μπορούμε να δια-
γράψουμε τις άλλες αρετές του λο-
γοτύπου και της όλης προσπάθειας, 
θα προτείνουμε μία λύση. Όταν κατα-
καθίσει η σκόνη και σταματήσουν οι 
διάφορες κριτικές, που, πολλές φο-
ρές, δεν έχουν μόνο επαγγελματική 
αφετηρία, όπως εδώ, θα μπορούσε 
να προστεθεί σχετικά εύκολα και η 
Μεγάλη Απούσα, να συνυπάρξει με 
όλα τα άλλα ως έχουν και να ησυχά-
σουμε κι εμείς οι παράξενοι εραστές 
του ονείρου κι η ίδια η θεά μας που 
αγνοήθηκε προκλητικά. Ένας καλλι-
τέχνης, που θα αναλάβει το έργο από 
το Δήμο, θα μπορέσει να κατασκευ-
άσει ένα έμβλημα με βάση τη θεά 
της ομορφιάς. Και αυτό το έμβλημα 
θα μπορεί, ανάλογα με τη χρήση, να 
περιλαμβάνεται στο λογότυπο και να 
αποτελεί και τη μία όψη των μεταλλί-
ων του Δήμου.  Αν δεν έγινε  τώρα 
με την προσπάθεια να φτιαχτεί το 
λογότυπο, το οποίο σίγουρα έλειπε, 
δεν είναι δύσκολο να γίνει εν ευθέτω 
χρόνω, αλλά να μην αφεθεί και στις 
καλένδες. Τα λάθη διορθώνονται, οι 
παραλείψεις συμπληρώνονται, τα λο-
γότυπα βελτιώνονται και όλα γίνονται 
αρκεί να υπάρχει διάθεση και δημι-
ουργική συνεργασία χωρίς προκατα-
λήψεις από κάθε πλευρά. 

Όσον αφορά τις διαδικασίες που 
θα έπρεπε να ακολουθούνται σε ανά-
λογους διαγωνισμούς ή αναθέσεις, 
έχουμε και γνώμη και γνώση, αλλά θα 
έκανε εξαιρετικά μακροσκελές το πα-
ρόν. Σε μία άλλη περίπτωση θα ανα-
φερθούμε διεξοδικά. Το θέμα πάντως 
της διαδικασίας που ακολουθήθηκε 
και του κόστους που καταβλήθηκε 
απασχόλησε την Ελάσσονα αντιπολί-
τευση στο Δήμο σε ανακοίνωση της 
οποίας σε έντονο ύφος αναφέρονται 
«Δηλώσαμε την κατηγορηματική δι-
αφωνία μας με την απευθείας ανά-
θεση του τουριστικού λογότυπου. 
Παρουσιάσαμε αποφάσεις της συ-
ντριπτικής πλειοψηφίας των Δήμων 
οι οποίοι έκαναν ανοικτή πρόσκλη-
ση, συγκρότησαν επιτροπές, ενώ 
οι αποφάσεις εγκρίθηκαν από τα 
δημοτικά συμβούλια. Σε εμάς αντι-
θέτως ο Δήμαρχος υποστήριξε ότι 
νόμιμα ανέθεσε προσωπικά, παρέ-
λαβε προσωπικά και θα πληρώσει 
24.800 ευρώ (το τελευταίο όχι προ-
σωπικά)!!! Αντιπαρερχόμαστε το 
γεγονός ότι στους άλλους Δήμους 
διαπιστώσαμε ότι η αμοιβή των 
δημιουργών των λογοτύπων ήταν 
κατά πολύ μικρότερη (συνήθως κυ-
μαινόταν γύρω στα 2.000 ευρώ)».

Σίγουρα το θέμα του κόστους εί-
ναι μία μόνον παράμετρος του όλου 
θέματος, ασφαλώς όχι αμελητέα, πά-
ντα όμως σε συνάρτηση του τι ζητάει 
κανείς, του τι παίρνει και του τι προ-
σφέρει η αγορά. Και θα επανέλθουμε 
σε όλα αυτά αν απαιτηθεί.

Ε.Π.Καλλίγερος

Το τουριστικό λογότυπο Κυθήρων
! από σελ. 1

Τι θα γίνει 
με τις Αποκεντρωμένες διοικήσεις;

Είναι γνωστό το πρόβλημα με 
τις καθυστερήσεις στον έλεγχο νο-
μιμότητος των πράξεων των Δήμων 
από τις αποκεντρωμένες, θέμα που 
ξεκίνησε να επιλύσει η προηγούμενη 
κυβέρνηση, αλλά ακόμη άλυτο είναι. 
Κοντολογίς η γραφειοκρατία των 
Αποκεντρωμένων μπλοκάρει σειρά 
αποφάσεων για έργα και δράσεις, 
αφού απαντά μετά από μήνες ή δεν 
απαντά καθόλου! Μάλιστα η αποκε-
ντρωμένη Αττικής έχει σταματήσει να 
απαντά και στο τηλέφωνο! Σύμφωνα 
με πληροφορίες αναμένεται ρύθμι-
ση που θα καθιστά μετά από κάποιο 
μικρό χρονικό διάστημα, τις αποφά-

σεις στις οποίες δεν έχει δοθεί απά-
ντηση εκτελεστές σαν να έχει δοθεί! 
Έτσι θα παρακαμφθούν οι Αποκε-
ντρωμένες, ενώ υπάρχει σχέδιο 
πολλές αρμοδιότητές τους να μετα-
φερθούν σε άλλες υπηρεσίες, ώστε 
να μην υπάρχει «φρένο», όσες δε 
για νομικούς λόγους, δεν μπορούν 
να μεταφερθούν, θα δημιουργηθεί 
μία νέα υπηρεσία τύπου ΚΕΠ, στην 
οποία θα προσφεύγουν οι πολίτες 
για τις περιπτώσεις που οι Δήμοι δεν 
έχουν αρμοδιότητα λόγω Συντάγμα-
τος, όπως δάση, ύδατα κλπ. Μακάρι 
να βρουν κάποια άκρη, γιατί το κακό 
έχει παραγίνει.

Ελλείψεις προσωπικού 
στον τουριστικό κλάδο

Μεγάλες φαίνεται να είναι οι ελ-
λείψεις σε προσωπικό που ζητούνται 
για τον τουριστικό τομέα αν κρίνουμε 
από τις αγγελίες που δημοσιεύονται, 
αλλά και από σχετικές πληροφορί-
ες από επαγγελματίες. Ειδικά στο 
χώρο της εστίασης και σε εποχικό 
προσωπικό οι ελλείψεις είναι σημα-
ντικές και οι ενδιαφερόμενοι δημο-
σιεύουν αγγελίες στο διαδίκτυο για 
να προσελκύσουν προσωπικό. Το 
ίδιο συμβαίνει όμως και σε εργατικά 
χέρια, καθώς έχει πάρει για τα καλά 
εμπρός η οικοδομή και οι αλλοδαποί 
οικονομικοί μετανάστες με άδεια 
έχουν μειωθεί σημαντικά χωρίς να 
έχουμε νέο «αίμα». Σύμφωνα με 
δημοσιεύματα στον τύπο (ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ 20/5) ένας σοβαρός λόγος 

είναι ότι πολλοί στο χώρο της εστία-
σης και του τουρισμού επιδιώκουν 
να μείνουν σε καθεστώς αναστολής 
εργασίας, να λαμβάνουν την κρατική 
επιδότηση και να συμπληρώνουν με  
λίγα «μαύρα» ημερομίσθια.  Έτσι, 
έχουμε αναζήτηση ακόμη και μέσω 
γραφείων στην Αθήνα, που άρχισαν 
να στέλνουν αλλοδαπούς στα νησιά 
ακόμη και από την Αφρική για να κα-
λυφθούν οι ανάγκες και να δούμε αν 
αυτό τελικά επηρεάσει και το κόστος 
εργασίας και αν καλυφθούν ανα-
γκαίοι κλάδοι για ομαλή λειτουργία 
των επιχειρήσεων, που προσπαθούν 
δειλά-δειλά να κινηθούν στον δεύ-
τερο χρόνο της μεγάλης πανδημίας 
και των ανατροπών στις ζωές όλων 
μας.

Πωλείται οικία εντός οικισμού 
(χωριό) Λογοθετιανίκων στα 
Κύθηρα. Η οικία είναι εμβαδού 
78 τ.μ και το συνολικό εμβαδό 
του οικοπέδου είναι 600 τ.μ 
συμπεριλαμβάνοντας   parking 
και περιβόλι.Τιμή πώλησης συ-
ζητήσιμη.
Πληροφορίες: κα. Παπαδοπού-
λου Χρύσα.Τηλ. 6937 730702
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ΠΩΛΕΙΤΑΙ 
ΑΣΗΜΕΝΙΑ ΕΙΚΟΝΑ 

ΠΑΝΑΓΙΑ ΜΥΡΤΙΔΙΩΤΙΣΣΑ

Χειροποίητη Ασήμι 925
Κατασκευή Έτους 2000

Διαστάσεις: Ύψος 1,52 μέ-
τρα, Πλάτος 1,12 μέτρα

Τηλέφωνο Επικοινωνίας: 
210 99 23 347, 
698 165 6866

ΠΩΛΕΙΤΑΙ η επιχείρηση 
εστιατορίου "ΚΑΛΕΡΗΣ" 
στην Αγία Πελαγία. 
Τηλ. 6972 715886 



Η Γύρα της Μυρτιδιώτισσας. 
Ένα έθιμο που χάνεται…

Το πατροπαράδοτο έθιμο της Γύ-
ρας της Εικόνας της Μυρτιδιώτισσας 
μπορεί να έχει αφήσει το πλέον ισχυ-
ρό στίγμα στις παραδόσεις του τό-
που μας, όλα όμως δείχνουν ότι και 
αυτό δεν θα αργήσει να αποτελέσει 
παρελθόν, τουλάχιστον με τη μορφή 
που το γνωρίζουμε. Η μεταφορά της 
Εικόνας προς φύλαξη στο Κάστρο 
ξεκίνησε ως ανάγκη προστασίας 
από τις πειρατικές προσβολές και 
συνεχίστηκε εξ αιτίας αντικειμενικών 
λόγων, καθώς τα παλαιότερα χρόνια 
με τις δύσκολες συγκοινωνίες, δεν 
ήταν εύκολο να προσέρχονται όλοι 
στο προσκύνημα για να προσκυνή-
σουν την Παναγία. Όμως αυτά είναι 
γνωστά στους αναγνώστες μας από 
τα άρθρα της Ελ. Χάρου και για το 
λόγο αυτό προχωρούμε παρακάτω. 
Οι μεγάλες αλλαγές στο νησί μας 
τις τελευταίες δεκαετίες με την γενί-
κευση των ιδιωτικών μέσων μεταφο-
ράς, αλλά, κύρια, με τη μείωση του 
πληθυσμού, οδήγησαν σε αλλαγές 
που οι επιπτώσεις τους διακρίνονται 
ολοένα και περισσότερο. Ελάχιστοι 
πλέον άνθρωποι, ειδικά στα μικρά 
και ολιγάνθρωπα χωριά, μπορούν 
να αναλάβουν το  ρόλο που είχαν 
παλαιότερα και να μεταφέρουν την 
Εικόνα από το ένα χωριό στο άλλο, 
ενώ βέβαια, κοντά σε αυτά, έχουμε 
και άλλες αλλαγές που σχετίζονται 

με τη νοοτροπία και την άμβλυνση 
παραδοσιακών δραστηριοτήτων. 
Κοντολογίς, λιγοστέψαμε κι αλλά-
ξαμε! Ευτυχώς λίγα χρόνια πριν η 
δωρεά ειδικά διασκευασμένου οχή-
ματος για τη μεταφορά της Εικόνας 
σε περίπτωση δυσμενών καιρικών 
συνθηκών ήρθε να καλύψει και τις 
σημερινές έκτακτες συνθήκες λόγω 

της επιδημίας, που, παράλληλα, 
έδωσαν μία ιδέα και του τι πρέπει 
να γίνει στη συνέχεια. Το θέμα της 
Γύρας είχε τεθεί σε αυτήν την εφη-
μερίδα προ πολλών ετών, όταν δια-
πιστώναμε τη λειψανδρία σε όσους 
ακολουθούσαν, κάτι που οδηγούσε 

σε δυσάρεστες καταστάσεις να πε-
ριμένουν την Εικόνα ελάχιστοι γέ-
ροντες, συνήθως ανήμποροι κι ένας 
ιερέας, που σε πολλές περιπτώσεις 
κάλυπτε πολλά χωριά ο ίδιος! Έτσι, 
λοιπόν, που εξελίσσονται τα πράγμα-
τα κι εδώ μάλλον θα πρέπει να τεθεί 
γρήγορα προς συζήτηση το θέμα αλ-
λαγών στην πορεία της Γύρας. Όλα 
τα έθιμα κάνουν έναν κύκλο κι ας 
ελπίσουμε, σε άλλες εποχές και ο 
κύκλος αυτός να γυρίσει προς καλ-
λίτερες συνθήκες.

Δωρεές  στη μνήμη Λένας Νικηφοράκη
Η Εκκλησιαστική Επιτροπή του 

Ιερού Ναού Εσταυρωμένου Χώ-
ρας Κυθήρων, ευχαριστεί θερμά 
τους  παρακάτω καταθέτες για τις 
δωρεές των εις μνήμη της αειμνή-
στου Ελένης Σαρικάκη – Νικηφο-
ράκη υπέρ  του Ιερού Ναού Πανα-
γίας Μυρτιδιώτισσας στο Κάστρο 
της Χώρας Κυθήρων. 

Λουκάς και Μαίρη Παπανα-
στασίου, 100,00 ευρώ, Βασιλική 
Σταυροπούλου, 100,00 ευρώ Ευ-
άγγελος και Κατερίνα Μαγείρου, 
Παρή Απαρτόγλου (ΔΕΗ), Χα-
τζηαναστασίου  Κατερίνα, Χατζά-
κης  Εμμανουήλ, Οικ.  Τζιάννου, 
Ζαπατίνα  Μαρία 300 ευρώ, Συ-
ντζανάκη  Μαρία, 200,00 ευρώ, 

Χρύσανθος και Ειρήνη Καλλιγέ-
ρου, 300,00 ευρώ, Πόπη Δερε-
λή-Μαύρου, 100,00 ευρώ, Κώστας 
Μπάνος, 70,00 ευρώ, Θεοδόσης 
και Βάσω Ψυχογιού 150,00 ευρώ, 
Στέφανος & Αλέξια Νικηφοράκη, 
250,00 ευρώ, Χριστίνα Νικηφο-
ράκη & Μηνάς Κιτσιλής, 200,00 
ευρώ, Ζαφείρης & Ρεγγίνα Ζαφει-
ρίου 50,00 ευρώ, Σπύρος & 
Μαίρη Μασσέλου,     50,00 ευρώ   
, Αναστάσιος-Γεώργιος Κωνσταντι-
νίδης, 100,00 ευρώ.

Ολοκλήρωση εμβολιαστικού 
προγράμματος στα Κύθηρα

κάτοικοι, δημότες που βρίσκονταν προ-
σωρινά αλλού ή, ακόμη και αλλοδαποί 
που βρέθηκαν για διαφόρους λόγους 
στα Κύθηρα. Το γεγονός όμως ότι 
έδειξαν ενδιαφέρον να εμβολιασθούν 
αποτελεί θετικό στοιχείο και ορθώς 
έπραξαν όλες οι εμπλεκόμενες τοπικές 
αρχές που διευκόλυναν όσους ήθελαν 
να εμβολιασθούν. Μοναδικό αρνητικό 
σημείο, εκτός της αδιαφορίας μερικών 
στις ηλικιακές ομάδες που προαναφέ-
ραμε, είναι ότι έχουν παραμείνει ανεμ-
βολίαστοι πάνω από 20 εργαζόμενοι 
στο τοπικό νοσοκομείο ανάμεσά τους 
και γιατροί! Σε ένα συνολικό αριθμό 
εργαζομένων εκεί γύρω στους 70, το 
ποσοστό είναι μεγάλο και αναμένου-
με τον υποχρεωτικό εμβολιασμό το 
Σεπτέμβριο μήπως και συνετισθούν. 
Και κάτι ακόμη. Δεν γνωρίζουμε αν το 
κράτος κηρύξει ολοκληρωμένο τον εμ-
βολιασμό στα Κύθηρα ή δώσει κάποια 
ευκαιρία ακόμη, αν και αυτό συνεπάγε-
ται νέα κινητοποίηση και κόστος, μετά 
όμως το κλείσιμο στις σχετικές λίστες 
εμφανίστηκαν άτομα που ήθελαν να 
εμβολιασθούν και αναγκάστηκαν να 
κλείσουν ραντεβού σε άλλα κέντρα 
(Αθήνα, Πελοπόννησο). «Στερνή μου 
γνώση….».

Π.Καλλίγερος

! από σελ. 1

ΠΩΛΕΙΤΑΙ στην Αγία 
Πελαγία παλαιά οι-
κία 70τμ σε οικόπεδο 
460τμ, Α’ ζώνης, 150μ 
από τη θάλασσα. ΤΗΛ. 
6944454324.
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ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΑ ΠΑΞΙΜΑΔΙΑ ΚΥΘΗΡΩΝ

ΣΤΟΝ ΠΕΙΡΑΙΑ ΘΑ ΤΑ ΒΡΕΙΤΕ ΣΤΟ ΚΑΤΑΣΤΗΜΑ 
"ΦΙΛΕΥΩ" Μπουμπουλίνας 20, ΤΗΛ.: 210 4177766

ΝΕΥΡΟΛΟΓΟΣ
ΕΙΔΙΚΗ ΣΤΙΣ ΔΙΑΤΑΡΑΧΕΣ ΜΝΗΜΗΣ

ΜΕΤΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ ΣΤΗΝ ΨΥΧΟΘΕΡΑΠΕΙΑ 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΛΙΝΙΚΗ ΨΥΧΟΠΑΘΟΛΟΓΙΑ

Κατ' οίκον επισκέψεις

Συνεδρίες με τηλεδιάσκεψη

Κιν. 6945 873 045 - email: maria.travasarou@gmail.com

l
l
l

Ελευθερία Μπίρπου - DDS, MSc
Ειδική Παιδοδοντίατρος

MSc (Oral Biology),  MSc (Pediatric Dentistry)
Επιστημονική Συνεργάτις Οδοντιατρικής Σχολής Αθηνών

l Γρ. Λαμπράκη 36 - Κηφισιά 145 61
l 210 80 88 667 / 697 67 34 418
l info@juniorsmile.gr     www.juniorsmile.gr
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ΟΙΚΟΠΕΔΟ στο Μυλοπόταμο 
2880 τμ πλησίον σχολείου πω-
λείται. Τηλ. 211 4143552



Το δεύτερο Πάσχα στις μέρες 
μας χωρίς τα πατροπαράδοτα της 
Μεγάλης Εβδομάδος και της Ανα-
στάσεως είχαμε και φέτος εξ αιτίας 

της πανδημίας που δείχνει ακόμη τα 
δόντια της στο τρίτο και φονικότερο 
κύμα που διανύουμε. Τώρα όλοι ανα-
μένουν την ολοκλήρωση των εμβολι-

ασμών για να δημιουργηθεί ένα πρώ-
το τείχος ανοσίας και να έχουμε μία 
δειλή επάνοδο στην κανονικότητα το 
καλοκαίρι. Όσον αφορά τις μέρες 
του Πάσχα είχαμε τις γνωστές ρυθ-
μίσεις οι περισσότερες από τις οποί-
ες δυστυχώς δεν τηρήθηκαν στον 
τόπο μας. Καίτοι η Ιερά Σύνοδος και 
ο Αρχιεπίσκοπος πρότειναν να γίνει 
η Ανάσταση στις 9 το βράδυ και σε 
εξωτερικούς χώρους, στα Κύθηρα ο 
Μητροπολίτης κκ Σεραφείμ κάλεσε 
τους ιερείς και απεφάσισαν ότι για 
δογματικούς λόγους θα γίνει η Ανά-
σταση στις 5 το πρωί. Αυτό, τελικά, 
από απόψεως συνωστισμού επέδρα-
σε μάλλον θετικά, καθώς ελάχιστοι 
ήταν αυτοί που παραβρέθηκαν στις 
περισσότερες ενορίες, καίτοι βέβαια 
δεν ήταν αυτός ο σκοπός της μετά-
θεσης της ώρας. Γεγονός, πάντως, 
ήταν ότι αρχικά δεν υπήρξε αντίδρα-
ση από ανώτερες εκκλησιαστικές 
αρχές, ούτε από την πολιτεία, καίτοι 
η απόφαση αυτή της Μητροπόλεως 
Κυθήρων θεωρήθηκε «αντάρτικο» 
από μερίδα του τύπου και το λιγότε-
ρο λάθος ή απείθεια από πολλούς 
στο νησί. Σε δεύτερο χρόνο όμως η 
Δ.Ι.Σ. αποφάσισε να σχηματίσει φά-
κελο για το μητροπολίτη Κυθήρων 
για απείθεια στις αποφάσεις της. Αν 
θέλουμε τώρα να δούμε λίγο διαφο-
ρετικά το θέμα μπορούμε να πούμε 
ότι, καίτοι στο θέμα της δογματικής 
είναι πιθανόν να υπάρχουν σοβα-
ρά επιχειρήματα, όμως ανεξάρτητα 
από αυτό πρέπει να τονιστούν τρία 
πράγματα. Πρώτον, ο λόγος της με-
τάθεσης της ώρας ήταν η πανδημία, 
άρα η σωτηρία έστω και λίγων από 
τη μετάδοση του ιού ήταν υπέρτερη 
κάθε δογματικής αιτίας. Δεύτερον, 
ο εξαίρετος καιρός βοηθούσε να 
γίνει η Ανάσταση στις 9 το βράδυ 
σε εξωτερικό χώρο των ναών, έτσι 

ώστε να μην υπήρχε σοβαρός συγ-
χρωτισμός, που είναι κύρια αιτία με-
τάδοσης και τρίτον, ποίος μπορεί να 
πει ότι η Ιερά Σύνοδος δεν γνώριζε 
τους προβαλλόμενους δογματικούς 
λόγους, αλλά απλά θεώρησε ύψιστο 
χριστιανικό καθήκον την αποτρο-
πή μετάδοσης του ιού; Μάλιστα επ’ 
αυτού να αναφέρουμε ότι εδώ και 
δεκάδες χρόνια όλες οι Ορθόδοξες 
Μητροπόλεις στην Ευρώπη την Αμε-
ρική και αλλού, κάνουν Ανάσταση 
στις 9 ή 10 το βράδυ. Αιρετικοί είναι; 
Τέλος υπάρχει και κάτι ακόμη. Η Εκ-

κλησία οφείλει να υπακούει στους 
Νόμους του κράτους. Ειδικά μάλι-
στα από τη στιγμή που η ίδια η Ιερά 
Σύνοδος είχε προτείνει την αλλαγή. 
Δεν είμαστε στα μεσαιωνικά χρόνια, 
που είχαμε συνδιοίκηση. Αλλά, ας 
μην πάμε στην ιστορία και τη δογμα-
τική. Ας ευχηθούμε απλά να περά-
σει το κακό, να επανέλθουμε στους 
κανονικούς ρυθμούς της ζωής μας 
και να είμαστε όλοι καλά να εορτά-
σουμε με όποιο τρόπο ξέρουμε το 
Πάσχα της Χριστιανοσύνης. Όλα τα 
άλλα θα ξεχαστούν αν σταματήσου-
με να χάνουμε συνανθρώπους μας. 
Κι αυτό θα γίνει με τη βοήθεια της 
επιστήμης.

Άλλο ένα Πάσχα αλλιώτικο!
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΕΥΘΕΡΗΣ - ΚΑΤΕΛΟΥΖΟΣ 
Άφησε δυσαναπλήρωτο κενό

Στις 28 Απριλίου τα Κύθηρα 
αποχαιρέτισαν ένα ακόμη από τα 
πλέον άξια τέκνα τους. Ο Γιώργος 
Λευθέρης-Κατελούζος προσέθεσε 
το όνομά του στον ατελείωτο κα-
τάλογο όσων φεύγουν από τη ζωή 
αφήνοντας έντονο το στίγμα τους 
στην τοπική κοινωνία, άσχετα αν και 
πόσοι το αναγνωρίζουν. Γεννημένος 
το 1927 έζησε μία γεμάτη ζωή έτσι 
όπως θα ήθελαν πολλοί να ζήσουν. 
Επέλεξε τη θάλασσα ως επάγγελμα 
και έγινε ένας λαμπρός πλοίαρχος 
του εμπορικού ναυτικού οργώνο-
ντας όλες τις θάλασσες του κόσμου. 
Έδεσε τη ζωή του με την Άννα Ζα-
γλανίκη, που συμπλήρωνε αρμονικά 
την προσωπικότητά του. Η ζωή της 
συζύγου ενός ναυτικού, που παίρνει 
πάνω της την οικογένεια μόνο εύ-
κολη δεν μπορεί να χαρακτηριστεί. 
Όμως ο Γιώργος διέθετε εκείνη την 
πηγαία σοφία που συναντιέται πιο 
συχνά  στους άγονους τόπους  και 
καλλιέργησε ένα ειλικρινές και γνή-
σιο πνεύμα με σπάνιες ευαισθησίες. 
Με ό,τι καταπιάστηκε το έκανε καλά. 

Και άφησε πολύ λίγα με τα οποία δεν 
ασχολήθηκε…. Εκτός από εξαίρετος 
επαγγελματίας στον κλάδο του, είχε 
σπάνιες ευαισθησίες για τον τόπο 
του, το περιβάλλον, την πολιτιστική 
του κληρονομιά,  την τέχνη, την πα-
ράδοση, τη λογοτεχνία. Ασχολήθηκε 
με όλα χωρίς να χάσει την επαφή του 
με τη γη από την οποία ζητούσε μόνο 
όσα είχε ανάγκη. Σε μεγάλη σχετικά 
ηλικία έγραψε ποιήματα με σπάνια 
ευαισθησία, που έγιναν βιβλία και 
μελοποιήθηκαν από τον ταλαντού-
χο μουσικό γιο του, τον Παναγιώτη. 
Εκτός από την ενασχόλησή του με 
την ποίηση έγραφε χρονογραφήμα-
τα στον τοπικό τύπο και το οξυδερ-
κές βλέμμα του έπιανε πάντα τα κρί-
σιμα θέματα για τον τόπο. Ίσως αυτό 
τον έκανε να δεχτεί να διεκδικήσει 
και μία θέση στα κοινά και εξελέγη 
κοινοτάρχης στο χωριό του για δύο 
θητείες προσφέροντας στον τόπο 
του με την πραότητα, τη γνώση, τη 
διορατικότητα και την οξυδέρκεια 
που πάντα τον χαρακτήριζαν. Όταν  
έφθασε η ώρα της μεγάλης αμφι-
σβήτησης των παραδόσεων του τό-
που, που απείλησε μία άθλια ομάδα 
κληρικών, δεν σκέφτηκε ούτε στιγμή 
να μείνει ουδέτερος και να καθίσει 
στην ησυχία του. Ταλαιπωρήθηκε 
μαζί με όλους που σήκωσαν τότε το 
βάρος αφάνταστα, λοιδορήθηκε αυ-
τός ο άμεμπτος από τους ξενόφερ-
τους που επιβουλεύτηκαν τον τόπο, 
πλήρωσε βαρύ τίμημα, αλλά δεν 

λύγισε ποτέ. Και δεν έμεινε μόνο σ’ 
αυτά. Δεν του ζήτησε άνθρωπος βο-
ήθεια και να αρνηθεί. Μάλιστα χωρίς 
να μάθει κανείς τίποτε! (Ποίος γνω-
ρίζει πόσα ταξίδια έκανε στην Αθή-
να για να μεταφέρει σε νοσοκομεία 
ανήμπορους ανθρώπους που είχαν 
ανάγκη νοσηλείας, να τους βρει 
γιατρούς, να τους πληρώσει τα έξο-
δα και να τους φέρει πίσω;). Μόλις 
ξεκίνησαν οι Κυθήριοι τον αγώνα να 
αποκτηθεί πλοίο για το νησί, πρώτος 
μπήκε μπροστά και πρώτος έχασε 
ό,τι είχε προσφέρει -και είχε προσφέ-
ρει πολλά χωρίς να έχει επιχειρήσεις 
και να προσδοκά οφέλη- αλλά ποτέ 
δεν παραπονέθηκε γι’ αυτό. Όταν 
το χωριό του είχε ανάγκες πάντα 
μπροστά ήταν. Ακόμη και στην τοπι-
κή εφορία του Γηροκομείου θήτευ-
σε επί σειρά ετών προσφέροντας κι 
εκεί το κατά δύναμιν. Ποίος ξεχνά τη 
γενναία οικονομική του συνδρομή 
για το Μουσείο Βυζαντινών εικόνων 
στο Κάτω Λειβάδι, για τον ηλεκτρο-
φωτισμό της Παναγίας Κοντελετούς 
και τόσα άλλα;  Κι όλα αυτά μαζί με 
τον καθημερινό αγώνα του, όπως 
όλοι, για τη ζωή, την οικογένεια, το 
σπίτι. Όσα και να πει κανείς για τον 
άνθρωπο αυτόν είναι λίγα. Και λίγα 
θα είναι και όσα τετριμμένα θα γρά-
ψει εδώ η φτωχή για να περιγράψει 
τέτοια ανθρώπινα μεγέθη, πένα του 
γράφοντος. Ενός φίλου και γείτονα, 
που μας ένωναν τόσα πολλά και δεν 
επέτρεψαν να μας χωρίσει το ένα, 

που ήταν κρίσιμο για μία φιλία. Τη 
διαφορά ηλικίας. Όμως, τα πολλά 
λόγια δεν ωφελούν και θα είναι τιμή 
στη μνήμη του αν ακολουθήσουμε τη 
δική του πορεία. Αυτός ο Άνθρωπος, 
ο δικός μας άνθρωπος, ακολούθησε 

κι αυτός την κοινή μοίρα. Όμως χά-
ραξε μία πορεία που ήταν όλη λου-
σμένη στο φως. Σε αυτό που θα τον 
συντροφεύει πάντα και στη δική μας 
μνήμη. Καλή αντάμωση Γιώργο!

Ε. Π. Καλλίγερος

ΨΗΦΙΣΜΑ
Στα Κύθηρα, σήμερα, την 26ην  Απριλίου 2021 ημέρα Δευτέρα, η 

Τοπική Εφορία του Οίκου Ευγηρίας Κυθήρων «ΚΑΣΙΜΑΤΕΙΟΝ» μόλις 
πληροφορήθηκε τον θάνατο του

ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΕΥΘΕΡΗ
ο οποίος, επί μακράν σειράν ετών, διετέλεσε μέλος και Αντιπρόε-

δρος της Τοπικής Εφορίας του Γηροκομείου, από δε τις θέσεις αυτές 
εργάστηκε με αυταπάρνηση και ανιδιοτέλεια  για  το καλό του Γηροκο-
μείου μας και του Νησιού μας γενικότερα και τιμώντας την μνήμη του,

ΑΠΟΦΑΣΙΣΕ
Να  εκφράσει  τα βαθιά και ειλικρινή συλλυπητήριά της  στην οικογέ-

νεια του εκλιπόντος, επισημαίνοντας ότι η λύπη των μελών της Τ.Ε. επι-
τείνεται από το γεγονός ότι, λόγω των γνωστών κατ’ οίκον περιορισμών 
που ισχύουν,  δεν τους επιτρέπεται να παρασταθούν αυτοπροσώπως 
στην εξόδιο ακολουθία, όπως θα ήθελαν, 

Να αποσταλεί το παρόν ψήφισμα στην οικογένεια του εκλιπόντος,
Να δημοσιεύσει το ψήφισμα στον κυθηραϊκό τύπο και στην ιστοσελί-

δα του Τριφυλλείου Ιδρύματος Κυθηρίων.
Κύθηρα,  26 Απριλίου 2021
       Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                            Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΚΑΛΛΙΓΕΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ                                   ΣΟΦΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ

ΤΑ  ΜΕΛΗ
ΣΑΜΙΟΥ ΣΤΑΜΑΤΙΝΑ, ΠΡΩΤΟΨΑΛΤΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΣ, 

ΛΟΥΡΑΝΤΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ

Για τον Γιώργο Λευθέρη
Ο θάνατος του Γιώργου Λευθέρη με γέμισε θλίψη. Τον γνώρισα σε δύσκο-

λους χρόνους και από τότε μας συνέδεσε μια ειλικρινής φιλία αλλά και εκτί-
μηση. Η εντιμότητα και η ανιδιοτέλειά του ήταν στοιχεία του χαρακτήρα του. 
Η προσφορά του στα Κύθηρα ήταν πολύ μεγάλη, δημιουργική και αφανής.

«Ο καπετάνιος ο καλός δεν είναι από ράτσα
μπροστάρης στην κακοκαιριά και λάσκα στην μπουνάτσα»
«Δεν είναι τα γερά σκαριά να στέκουν στο μουράγιο
αντάρες θέλουν και καιρούς και περισσό κουράγιο»

Στην οικογένειά του θερμά συλλυπητήρια
Κωνσταντίνος Γ. Καλλίγερος, Δικηγόρος

ΕΥΧΑΡΙΣΤΗΡΙΟ
Το Εκκλησιαστικό συμβούλιο της 

Ενορίας Καρβουνάδας με ομόφωνη 
απόφαση των τελευταίων συνεδριά-
σεών του, αποφάσισε και διεκπεραί-
ωσε τις εξής εργασίες στον Ι. Ναό 
Αγίου Γεωργίου Καρβουνάδας: 

1. Αντικατάσταση του παλαιού 
αλεξικέραυνου με καινούριο.

2. Αντικατάσταση κεραμιδιών 
της στέγης.

3. Αντικατάσταση της πόρτας του 
βορινού καμπαναριού.

4. Επίστρωση όλου του δαπέδου 
με καινούρια χαλιά.

5. Περιποίηση και καθαρισμό 
του περιβάλλοντος χώρου του Ι. 
Ναού.

Χορηγοί, συμπαραστάτες, συ-
νεργάτες και εθελοντές στα έργα 
αυτά, του ευπρεπισμού και της ανα-
δείξεως του Ι. Ναού Αγίου Γεωργίου, 
στάθηκαν και συνεχίζουν να στέκο-
νται οι παρακάτω (αλφαβητικά):

Ανώνυμος δωρητής, οικ. Γκικό-
πουλου, Κασιμάτης Βασίλειος του 
Ζαχαρία, οικ. Κασιμάτη Εμμανουήλ, 
Κασιμάτης Ιωάννης του Εμμα-νουήλ, 
Κασιμάτης Μανώλης του Γεωργίου, 
οικ. Κασιμάτη Μαρίας, Κασιμάτη 
Μαρία (Νικολαΐδη), οικ. Λεοντσίνη 

(Super Market), Λεονταράκης Βα-
σίλειος, Μασσέλλου – Καλλίγερου 
Άννα, οικ. Στάθη Βρεττού, Στάθης 
Παναγιώτης, Χαρατζάς Ιωάννης.

Το Εκκλησιαστικό συμβούλιο:
α. ευχαριστεί όλους του ενο-

ρίτες της Καρβουνάδας που αγκα-
λιά-ζουν με αγάπη, ουσιαστικά και 
αθόρυβα, καθένας κατά την δύναμη 
του, τα έργα ανακαίνισης του Ιερού 
Ναού Αγίου Γεωργίου, και

β. εύχεται ο Άγιος Γεώργιος να 
περισκέπει και να περιφρουρεί την 
περιοχή που τον τιμά, αλλά και ως 
αρωγός πολύτιμος να παραστέκει 
στους ανθρώπους που με θέρμη τον 
επικαλούνται στις προσευχές τους.

Με τιμή 
Το Εκκλησιαστικό Συμβούλιο

Ενορίας Καρβουνάδας Κυθήρων

Νέος καπετάνιος τιθασεύοντας την άγρια θάλασσα.
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Πράξις & Λόγος
Κατερίνα Λευθέρη

Επιστημονικό Κέντρο Θεραπευτικής Αγωγής
Λογοθεραπεία, Εργοθεραπεία

Ειδική Διαπαιδαγώγηση
Ψυχοθεραπεία, Συμβουλευτική

Συνεδρίες εξ’ αποστάσεως με τηλεδιάσκεψη
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Ανέκδοτο
Καλούνται να εμβολιαστούν 

ένας Άγγλος, ένας Γερμανός, 
ένας Αμερικάνος και ένας Έλ-
ληνας.

Πάει πρώτος ο Άγγλος.
-Δεν εμβολιάζομαι, λέει.
-Μα κύριε το εμβόλιο θα 

χορηγηθεί ειδικά στους τζέντλε-
μαν (!!..)

-Α, εντάξει τότε.
Και εμβολιάστηκε.
Ακολουθεί ο Γερμανός.
-Δεν θέλω να εμβολιαστώ, 

τονίζει εμφατικά.
Μα κύριε, είναι διαταγή!
--Α, εντάξει τότε.
Και εμβολιάστηκε.
Ακολουθεί ο Αμερικανός.
-Ούτε να το συζητάτε, τους 

το ξεκόβει εξαρχής.
-Μα κύριε γιατί, εδώ εμβο-

λιάστηκε ο γείτονάς σας.
- Α, εντάξει τότε.
Και εμβολιάστηκε.
Ακολουθεί ο Έλληνας.
-Μακριά από μένα, ούτε 

κατά διάνοια.
- Μα κύριε το εμβόλιο θα 

χορηγηθεί ειδικά στους τζέντλε-
μαν.

-Δεν μ’ ενδιαφέρει.
- Μα είναι διαταγή!
-Σιγά που θα υπακούσω στις 

διαταγές σας.
- Δεν βλέπετε που το έκανε ο 

γείτονάς σας;
-Και λοιπόν; Μου είναι αδιά-

φορο.
-Μα τέλος πάντων, από πού 

έρχεστε; Τι εθνικότητας είστε;
-Είμαι Έλληνας.
- Έλληνας; Α, εντάξει κα-

νένα πρόβλημα, έτσι κι αλλιώς 
δεν συμπεριλαμβάνεστε στους 
προς εμβολιασμό, δεν το δικαι-
ούστε.

-ΤΙ ΔΕΝ ΤΟ ΔΙΚΑΙΟΥΜΑΙ; 
ΜΕ ΠΟΙΟ ΔΙΚΑΙΩΜΑ; ΕΜΒΟΛΙ-
ΑΣΤΕ ΜΕ ΑΜΕΣΩΣ ΑΛΛΙΩΣ ΘΑ 
ΣΑΣ ΠΑΡΕΙ ΚΑΙ ΘΑ ΣΑΣ ΣΗΚΩ-
ΣΕΙ.

Και εμβολιάστηκε και ο Έλ-
ληνας!"
(Της Τερέζας Βαλαβάνη, FB)

Έχω κι εγώ άποψη……
Επειδή, όπως έλεγε ο Κλιντ 

Ηστγουντ, «οι απόψεις είναι σαν 
τους κ@λους, όλοι έχουν!» να 
πω κι εγώ τη δική μου για τα 
φώτα στο Καψάλι.  Ήθελα να 
ήξερα, γιατί ο Δήμαρχος δεν 

έκανε κάτι πολύ απλούστερο 
από το να τρέχει σε Αρχαιο-
λογίες, αρχιτέκτονες, μελετη-
τές κλπ (αν, και σε όσους πήγε 
δηλαδή). Να ρώταγε μία μέρα 
όποιον έβλεπε μπροστά του και 
μετά να κάνει το απλό. Γκάλοπ! 
Η επικρατέστερη σε απαντή-
σεις γνώμη να εφαρμοζόταν. 
Εξ άλλου, τι περισσότερο ξέρει 
από μένα κι από σας ένας αρ-
χαιολόγος ή ένας αρχιτέκτονας;  
Θα μου πείτε κι αν ρωτούσε 
100-200 κι έπαιρνε ισάριθμες 
γνώμες, όπως είναι και το πιθα-
νότερο, τι θα έκανε; Κι εδώ έχω 
λύση. Θα τις εφάρμοζε όλες ή 
περίπου όλες. Αν ήταν διαθέσι-
μες π.χ. πενήντα κολώνες, θα 
έβαζε διαφορετικό σχέδιο σε 
καθεμία. Και χρώμα. Να είχαμε 
πράσινες, κόκκινες, κίτρινες, 
μπλε (και για να μην έχουμε 
επερωτήσεις στο Δ.Σ.) ας έβα-
ζαν και ροζ και μενεξεδιές, και 
μελιτζανί κι απ’ όλα. Με δυνατό 
φως, με κίτρινο φως, με πρά-
σινο φως κλπ Με λάμπες προς 
τον ουρανό, μήπως έπεφτε και 
κανένα ορδίκι το Σεπτέμβρη, με 
λάμπες προς το έδαφος για να 
μην τρακάρουν τα ζωντανά, με 
μερικές χωρίς λαμπτήρες για τα 
ζευγαράκια κι όσους θα έκαναν 
την …ανάγκη τους από κάτω, 
με 1-2 κόκκινα φανάρια για 
να ασκείται και το αρχαιότερο 
επάγγελμα κοκ. Αλλά, ρε παιδί 
μου, είναι κι αυτός ο Δήμαρχος 
απότομος, μονοκόκαλος, πάει 
πάντα μονόμπαντα, δεν έχει κα-
θόλου ευελιξία. Τι να πει κανείς; 
Μαύρο στις άλλες εκλογές, που 
ήθελε και λάμπες και φώτα και 
εκσυγχρονισμούς. Μωρέ άστα 
εκεί, όπως ήτανε! Όπως έλεγε 
ο αείμνηστος κοινοτάρχης  στη 
Χώρα, ο Βαρυπάτης, όταν τον 
ρωτούσαν πώς καταφέρνει και 
βγαίνει στις εκλογές, αφού δεν 
κάνει τίποτα. -Μα γι’ αυτό, απα-
ντούσε. Δεν ενοχλώ κανέναν. Κι 
όσο βάνω θα βγαίνω.

W.
Υ.Γ. Να δω το αποτέλεσμα 

από τα νέα φωτιστικά, τα οποία 
αναμένονταν τις μέρες αυ-
τές. Με το ρυθμό κριτικής των 
ασχέτων, που είναι πάντα πλει-
οψηφία, μπορεί τώρα να δούμε 
αυτούς που τους άρεσε ο φωτι-
σμός να ξεσπαθώνουν εναντίον 
και να ζητούν να ξαναβάλουν 
τον ….παλιό. Οπότε βλέπω το 
Δήμαρχο, σαν τον δυστυχή 
περιπτερά του Αρκά να κάνει 

….χαρακίρι. (Λέω των ασχέτων, 
γιατί υπάρχουν και σχετικοί, 
τους οποίους καλό είναι να τους 
ρωτάμε καμιά φορά).

Πρεβόλι ή μπαμπακία;
Προ ετών ένας καλός φί-

λος είχε αποφασίσει να μιμηθεί 
όσους κάνουν μπαμπακία, γιατί 
του άρεσαν πολύ τα προϊόντα 
της. Όμως, στη Χώρα που περ-
νούσε τα καλοκαίρια δεν βρήκε 
πολλούς σχετικούς με το άθλη-
μα και είπε να πρωτοτυπήσει. 
Σου λέει, γιατί να την κάνω τε-
λείως ξερική; Θα την κάνω ντε-
μί. Θα της ρίχνω και λίγο νεράκι 
να κάνω περισσότερα, να βάλω 
τα γυαλιά στους ειδήμονες. Το 
αποτέλεσμα, για να μην πολυ-
λογώ, το καταλαβαίνετε. Δεν 
έκανε τίποτα και σε λίγο ξερά-
θηκαν και τα φυτά! Κάπως έτσι 
το κατάλαβε και καλή φίλη, η 
οποία όμως είχε ένα σωρό παρ-
τσινέβελους και κουμπάρους 
του καλού της να ρωτήσει, αλλά 
προτίμησε να πρωτοτυπήσει και 
κείνη. Άδικα της έλεγε ο καλός 
της ότι αντί μπαμπακία, θα τα 
κάνει όλα …..μπαμπακία. Εκεί-
νη εκεί. Αυτός, άσχετος περί τα 
αγροτικά, αλλά ειδήμων στα τσι-
μέντα, σου λέει, άστηνε να κά-
νει ότι θέλει, μήπως ακούνε οι 
γυναίκες κανέναν; Έτσι, φύτεψε 
ξερικά στο πρεβόλι, το οποίο 
μάλιστα πέρσι, που το είχε κάνει 
κανονικά πρεβόλι, είχε μεγάλη 
επιτυχία, αλλά φέτος θέλει να 
πρωτοτυπήσει. Δεν αποκαλύπτω 
τη δράστιδα για δύο λόγους. 
Γιατί θα την πληρώσει ο καλός 
της και γιατί μαζί με αυτόν θα 
πάρουν τα σκάγια και μένα. Που 
περιμένω να δω το αποτέλεσμα, 
μήπως του χρόνου κάνω το ίδιο. 
Όλα τα καινούργια πράματα σε 
αυτόν τον κόσμο έγιναν από 
πρωτοπόρους που δοκίμασαν 
το αδύνατο. Πού ξέρεις; Μπο-
ρεί να δούμε και σταρτ απ σε 
μπαμπακίες να βρει δουλειά κι 
ο Βουρόγιαννης να ψάχνει χρη-
ματοδότες για κάτι που δεν απο-
τόλμησε ο ίδιος!

W.

Φλύακες
ΕΝΑΣ καλός φίλος στα Κύ-

θηρα καίτοι διάγει την εβδόμη 
δεκαετία της ζωής του, δεν 
εμβολιάστηκε, γιατί περιμένει 
να δει το αποτέλεσμα και να 
εκτιμήσει ποίο εμβόλιο είναι 
καλλίτερο. Με άλλα λόγια, να 

δει αν ζήσουμε εμείς! Βέβαια 
θέλει λέει να κάνει και το Ρώ-
σικο εμβόλιο, γιατί μπορεί να 
είναι καλλίτερο. Μπλέχτηκα. Αν 
προτιμάς το γιαπωνέζικα αυτοκί-
νητα, γιατί είναι πιο ανθεκτικά ή 
τα Γερμανικά γιατί έχουν υψηλή 
τεχνολογία, το κάνεις μετά από 
μακρά ανάλυση δεδομένων και 
δοκιμές χρόνων και χρόνων. 
Τα Ρώσικα αυτοκίνητα πες τα 
ξέρεις, αλλά από εμβόλια δεν 
καλοξέρουν ούτε οι γιατροί, τι 
το παλεύεις; Δεν πας καλλίτερα 
να ρωτήσεις τον εφημέριο; Κάτι 
θα ξέρει αυτός! 

ΚΑΙ ΜΙΑ και είπα εφημέριο. 
Ένας απ’ αυτούς εδώ κάτω τι 
φάμπρικα νομίζετε ότι σκαρφί-
στηκε για να σταματήσει τους 
εμβολιασμούς; Αφού έστελνε 
μηνύματα ότι θα τους μπει μέσα 
τους ο σατανάς (λέτε και δεν 
τον έχουν οι περισσότεροι….) 
ή θα πεθάνουν σύντομα, είχε 
στείλει τόσα πολλά που τον 
τρόμαξαν ότι θα αρχίσουν δι-
καστική έρευνα εναντίον του. 
Άρχισε, λοιπόν, τα τηλέφωνα. 
Ήταν όμως τόσο πιεστικός που 
τον βαρέθηκαν όλοι και για να 
τον ξεφορτωθούν του έλεγαν: 
-Μωρέ βάζω εγώ τέτοια πράμα-
τα μέσα μου; Μόλις το άκουγε 
σταματούσε το τηλέφωνο για να 
κάνει έλεγχο σε άλλο «θύμα». 
Τελικά όλοι του έλεγαν το ίδιο 
μέχρι που ψυλλιάστηκε τη δου-
λειά και έπαιρνε τρίτους, τους 
οποίους ρωτούσε πάνω στην 
κουβέντα αν ο Χ,Ψ,Ω, που τους 
είχε ρωτήσει πριν, έκανε το εμ-
βόλιο. Και έβγαλε λαγό, γιατί οι 
εννέα στους δέκα το είχαν κάνει 
και τον δούλευαν κανονικά. Από 
κει και πέρα δεν ξέρω με τι τρό-
πο θα τους ……εκδικηθεί, πά-
ντως μηχανεύεται διαφορετικές 
«ποινές» για κάθε ψεύτη. Και 
για να κλείσω, παρόμοια έκανε 
και άλλος που φοράει μαύρα, 
αυτός όμως έπαιρνε λίγους και 
τους ψάρευε μαλακά και πονη-
ρά. Το κακό γι’ αυτόν είναι ότι 
ένας άλλος, πολύ μακριά από 
τα Κύθηρα, άπλωσε ένα καλάμι 
ψαρέματος πολλών μιλίων για 
να «πιάσει» στο αγκίστρι του 
τον προηγούμενο! Προβλέπω 
ομηρικές ρασομαχίες, ενώ έμα-
θα ότι καλλωπίζουν κάτι σκήτες  
πολύ-πολύ μακριά από εδώ. Και 
ξέρετε τι σημαίνει να πέσει πα-
πάς στο αγκίστρι άλλου παπά, 
που τυχαίνει να είναι πολύ ανω-

τέρου βαθμού; Μαύρο φίδι που 
τον έφαγε!

ΠΑΣ σε μία Εθνική εορτή και 
βλέπεις κάτι βαριεστημένους 
μαθητές να σέρνονται σαν να 
πάνε αγγαρεία. Γίνεται κάποια 
εκδήλωση για το 1821 και άντε 
να δεις κανένα γερόντιο. Πριν 
λίγες μέρες γύρισε από ένα 
ριάλιτυ της τηλεόρασης ένα πα-
λικάρι στη Ρόδο και έγινε παν-
ζουρλισμός λες και πήραμε την 
Πόλη. Μετά μας παραξενεύει 
που αλωνίζει παντού ο Τούρκος 
και εδώ όλοι χαζεύουμε περιμέ-
νοντας να μας σώσει ο Θεός της 
Ελλάδος.  Αν ρωτούσες έναν 
από τους πανηγυριστές ποίος 
ήταν ο Καραϊσκάκης, θα σου πει 
ποδοσφαιρική ομάδα και για την 
Κλυταιμνήστρα ότι …..τραγου-
δούσε στη Γουροβίζιον. Τα έλε-
γε εδώ και πάνω από 100 χρόνια 
ο Σουρής για τον Έλληνα της 
εποχής, που έχει αλλάξει, αλλά 
προς το χειρότερο: «…Να θέλει 
δα κι απ΄ την Τουρκιά, χωρίς 
να ρίξει τουφεκιά, χίλιες χιλιά-
δες στρέμματα να πάρει με τα 
ψέματα». Ακριβώς έτσι!

ΡΗΤΟΡΙΚΗ ερώτηση. Ποία 
θέση εδώ έχει αλλάξει κάτο-
χο περισσότερες φορές την 
τελευταία εικοσιπενταετία; Μη 
βιαστείτε να απαντήσετε για Δη-
μάρχους κλπ. Και έχω απορία 
τι θα γίνουν όσοι σιτίζονταν στο 
«πρυτανείον».  Απλά αναμείνατε 
μία ακόμη αλλαγή που θα κάνει 
θόρυβο. 

ΦΟΒΕΡΟΣ ανταγωνισμός. 
Βγήκε μία τραγουδιάρα από την 
Κύπρο με ένα τραγούδι για την 
Γιουροβιζιόν με θέμα της το …
διάβολο. Και της την έπεσαν οι 
φανατικοί χριστιανοί ότι τους 
προκαλεί και παράλληλα, προ-
καλεί και το διάβολο να τους 
…..αναλάβει, λέτε και δεν το 
έχει κάνει από μόνος του, αλλά 
περίμενε την τραγουδιάρα για 
να μας περιλάβει. Εκείνο που 
τρέμω είναι μήπως πάρουν 
φόρα και τα βάλουν και μαζί 
μου. Και μάταια θα προσπαθή-
σω να εξηγήσω ότι τριβόλια εί-
ναι και τα ομώνυμα ζιζάνια των 
αγρών. Εδώ όμως θα βάλουμε 
το Δρυμωνιάτη συνήγορο, που 
έγινε κανονικός αγρότης να 
εξηγήσει ότι δεν έχουμε σχέση 
με το τραγούδι της εκ Κύπρου 
καλλιφώνου και καλλιπύγου νε-
άνιδος, αλλά είμαστε σκέτα …
ζιζάνια.
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Υπό παραχώρηση το αεροδρόμιο;
Μόλις ανάψει πράσινο φως από 

την κυβέρνηση, κάτι που αναμένεται 
πολύ σύντομα, τα 23 αεροδρόμια, 

που είναι έτοιμα για να δοθούν προς 
εκμετάλλευση σε εταιρείες κατά 
το πρότυπο των 14 που ανέλαβε η 
Fraport, θα ακολουθήσουν τον ίδιο 
δρόμο. Ήδη η διαδικασία ξεκίνησε 
με το αεροδρόμιο Καλαμάτας, ενώ 
τα υπόλοιπα, ανάμεσα στα οποία και 
αυτό των Κυθήρων μάλλον θα χωρι-

στούν σε ομάδες και θα δημοπρατη-
θούν χωριστά. Παρά την αναταρα-
χή στις αεροπορικές συγκοινωνίες 

λόγω πανδημίας η ανάδοχος των 
αεροδρομίων που έχουν ήδη δοθεί 
προχώρησε σε σειρά έργων ανα-
βάθμισης που τα έχουν κάνει αγνώ-
ριστα και περιμένουν την αύξηση της 
τουριστικής κίνησης μόλις το επι-
τρέψουν οι υγειονομικές συνθήκες. 
Μέχρι όμως να ξεκινήσουν οι διαδι-

κασίες αυτές και παρά τα προβλήμα-
τα από τη μεγάλη έλλειψη κονδυλίων 
στην ΥΠΑ, έχουν αρχίσει να γίνονται 
κάποιες εργασίες για τη συντήρηση 
του κτηρίου, προσθήκη μηχανολογι-
κού εξοπλισμού και μικρής έκτασης 
βελτιώσεις μέχρι να φθάσουμε στην 
παραχώρηση και να έχουμε ριζική 
αναβάθμιση του αερολιμένα Κυθή-
ρων. Στις μέχρι τώρα εργασίες, αλλά 
και στην προβολή του αερολιμένα 
σημαντικό ρόλο έχει διαδραματίσει 
ο αερολιμενάρχης κ. Στ. Παϊζάνος, ο 
οποίος έχει πάρει ζεστά το θέμα και 
εργάζεται προς την κατεύθυνση που 
αναφέραμε προηγουμένως, όσον 
αφορά τις άμεσες εργασίες που εί-
ναι αναγκαίες για την ομαλή λειτουρ-
γία του αερολιμένα μας.

Πάμε για δύσκολο καλοκαίρι 
στο θέμα «νερό»!

Με μία πολύ κακή υδρολογικά 
χρονιά, η οποία έκλεισε με 665χιλ 
συνολικά βροχοπτώσεων αναμένε-
ται ένα δύσκολο καλοκαίρι, καθώς οι 
γεωτρήσεις δείχνουν ήδη κόπωση, 
ενώ οι αφαλατώσεις, για τις οποίες 
γράφαμε στο προηγούμενο, πάνε 
για του χρόνου, λόγω της αφόρητης 
γραφειοκρατίας στα δημόσια έργα. 
Όσον αφορά το νερό που έπεσε, δεν 
ήταν πολύ κάτω από τους μέσους 
όρους, όμως ακολούθησε δύο επί-
σης φτωχές χρονιές, η δε κατανομή 
των βροχών ήταν η χειρότερη με 
τρεις μήνες του χειμώνα (Ιανουάριο, 

Φεβρουάριο, Μάρτιο) με πενιχρή 
βροχόπτωση. Παράλληλα, πληρο-
φορίες αναφέρουν ότι μία σημαντική 
γεώτρηση (Γουρία) έχει πτώση πα-
ραγωγής κοντά στο 70%. Αν αυτό 
είναι ακριβές τότε το καλοκαίρι που 
έρχεται θα έχουμε έντονο πρόβλημα 
και ο Δήμος πρέπει να κάνει άμεση 
εκτίμηση της κατάστασης και να έχει 
έτοιμο ένα σχέδιο εκτάκτου ανάγκης 
με περικοπές και αυστηρές συστά-
σεις για εξοικονόμηση. Με σχεδόν 
δεδομένο ότι, εκτός απροόπτου, θα 
έχουμε σημαντική αύξηση στην του-
ριστική κίνηση, το νερό θα αποτελέ-
σει για μία ακόμη χρονιά σημαντικό 
πρόβλημα και μάλιστα σε μία χρονιά 
που είμαστε λίγους μόνο μήνες πριν 
τη δημοπράτηση των αφαλατώσεων, 
οι οποίες άργησαν σημαντικά να 
μπουν στην εικόνα της επάρκειας 
νερού στο νησί.

Π.Καλλίγερος

Με αλλαγές 
οι άγονες

Επιβεβαιώθηκαν οι αποκλειστι-
κές μας πληροφορίες που είχαμε 
στο προηγούμενο για την ένταξη 
στις άγονες γραμμές ενός ακόμη 
δρομολογίου από Γύθειο, το οποίο 
αναμένεται να αρχίσει με προσωρινή 
ανάθεση τον επόμενο μήνα, ενώ θα 
είναι στο διαγωνισμό των αγόνων και 
για την περίοδο που αρχίζει την 1η 
Νοεμβρίου. Παράλληλα προχώρησε 
και το αίτημα από Κρήτη και Καλα-
μάτα για επάνοδο της γραμμής που 
ένωνε τις δύο περιοχές μέσω Κυ-
θήρων. Σύμφωνα με πληροφορίες, 
εκτός από παράγοντες σε Καστέλλι 
και Καλαμάτα ενδιαφέρον έδειξε 
και η εταιρεία Seajets που έχει τώρα 
την άγονο του Πειραιά με το AQUA 
JEWEL.  Η γραμμή επαναπροκηρύ-
χθηκε για την δρομολογιακή περίο-
δο μετά την 1η Νοεμβρίου και ανα-
μένεται να υπάρξει ενδιαφέρον από 
πάνω από μία εταιρείες.

Άλλη μία χρονιά 
χωρίς Κάμπιγκ;
Σύμφωνα με πληροφορίες που 

μάλλον είναι ακριβείς και το καλοκαί-
ρι που έρχεται θεωρείται πολύ πιθα-
νό να μην λειτουργήσει το Κάμπιγκ 
στο Καψάλι. Ο λόγος δεν είναι άλλος 
από το γνωστό πρόβλημα νομιμοποί-
ησης των εγκαταστάσεων, το οποίο 
μοιάζει με «Γόρδιο Δεσμό». Συγκε-
κριμένα, για να λάβει άδεια λειτουρ-
γίας, σύμφωνα με τα οριζόμενα από 
το σχετικό Νόμο, πρέπει να έχει συ-
γκεκριμένων προδιαγραφών κτηρι-
ακές εγκαταστάσεις, η αδειοδότηση 
για τις οποίες μόνο εύκολη δεν είναι 
εξ αιτίας διαφόρων λόγων με σημα-
ντικότερο παλαιότερες αυθαίρετες 
εγκαταστάσεις, που λειτούργησαν 
πρόχειρα εκτός του χώρου. Το θέμα 
είναι αρκετά μπλεγμένο και ελπί-
ζουμε να υπάρχει τουλάχιστον μία 
έγκαιρη ενημέρωση, γιατί ο χρόνος 
για να διορθωθεί δεν επαρκεί, αφού 
έχουμε εδώ μία συρροή λαθών και 
παραλείψεων που πάνε πολύ πίσω 
στο χρόνο, με τις σχετικές διατάξεις 
λειτουργίας να έχουν αυστηροποι-
ηθεί και τις αρμόδιες υπηρεσίες να 
λειτουργούν με τους γνωστούς ρυθ-
μούς.

! ΠΡΟΧΩΡΟΥΝ τα σχέδια 
στην Νεάπολη για τη μετατροπή 
του λιμένος στο Παλιόκαστρο, 
στον οποίο δένει το τοπικό σε πε-
ρίπτωση φουρτούνας με δυνατό 
Νοτιά, σε λιμάνι για τουριστικά 
σκάφη. Ελπίζουμε να έχει προ-
βλεφθεί χώρος για να συνεχίσει 
να δένει το πλοίο σε τέτοιες πε-
ριστάσεις και να μην έχουμε ακυ-
ρώσεις δρομολογίων, αν και το 
όλο θέμα είναι ακόμη στο σχεδι-
ασμό.  Όμως, «των φρονίμων τα 
παιδιά….».

! ΟΛΑ τα συμβόλαια που 
αφορούν μεταβιβάσεις στα Κύ-
θηρα ζήτησε η Εγχώριος να 
κοινοποιούνται και σε αυτήν, κα-
θώς μόνον με αυτό τον τρόπο 
μπορεί να αποτραπεί ο κίνδυνος 
να ενταθούν οι καταπατήσεις 
κυρίως σε ότι αφορά μεγάλες 
εκτάσεις, παραθαλάσσια κτήμα-
τα και αιγιαλούς.  Όσα, λοιπόν, 
αφορούν περιπτώσεις όπως αυ-
τές θα ελέγχονται έτσι ώστε να 
μην βρεθούν προ εκπλήξεων σε 
μερικά χρόνια.

! ΟΙ ΔΡΟΜΟΙ προς τις 
παραλίες Χαλκό και Φυρρή Άμμο 
(Λειβαδίου), αλλά και το κομμά-
τι Δρυμώνας-Καλαμάγρος που 
θα ολοκληρώσει την πρόσβαση 
προς Μελιδόνι και έχει προ-
γραμματίσει να ολοκληρώσει την 
ασφαλτόστρωσή τους ο Δήμος 
με ίδια κονδύλια θα δημοπρατη-
θούν τελικά το καλοκαίρι, άρα 
δεν θα είναι έτοιμοι φέτος για 
την τουριστική περίοδο. Εν τω με-
ταξύ το Καψάλι ξανακέρδισε τη 
Γαλάζια Σημαία (τη μοναδική για 
τα Κύθηρα) την οποία είχε χάσει 
πέρσι από κακό συντονισμό με 
τις προθεσμίες.

! ΑΦΟΥ υπέστη πρωτοφα-
νή λεηλασία όλα τα χρόνια που 
δεν λειτουργούσε η Οικοκυρι-
κή Σχολή Μυλοποτάμου, μόλις 
άρχισαν σοβαρές ενέργειες για 
αξιοποίηση και αναβάθμισή της 
για το καλό του χωριού από τον 
«αναστηθέντα» Σύλλογο Κοινω-
φελών έργων, είδε μία ακόμη 
διάρρηξη στις 12 Μαΐου. Οι θρα-
σύτατοι κλέφτες αφαίρεσαν λίγα 
χρηστικά αντικείμενα με πιο ση-
μαντικό μία παλιά μηχανή προβο-
λής για εκπαιδευτικούς σκοπούς, 
η οποία ήταν σημαντικό κειμήλιο 
λόγω παλαιότητας. Εννοείται ότι 
οι διαρρήκτες παραμένουν ασύλ-
ληπτοι!

! ΣΥΝΤΟΜΕΎΕΙ ο δρό-
μος για ένα απαραίτητο, αλλά 
δύσκολο από πλευράς βιωσιμό-
τητος έργο στα Κύθηρα. Πρό-
κειται για τα δημοτικά σφαγεία, 
ένα έργο που συζητείται εδώ και 
πολλά χρόνια και υπεγράφη το 
μήνα που πέρασε η σύμβαση από 
το Δήμο και την Περιφέρεια, έτσι 
ώστε να ενταχθεί το έργο στις 
δράσεις του  Δικτύου  Νησιών 
Αργοσαρωνικού και να χρημα-
τοδοτηθεί στη συνέχεια από το 
ΠΕΠ Αττικής.

! ΤΕΛΙΚΑ αλλάζουν τις λά-
μπες στο Καψάλι προφανώς σε 
μία προσπάθεια να είναι ο φωτι-
σμός πιο φιλικός και να αμβλυν-
θούν οι διαμαρτυρίες και όσες 
απόψεις εμφανίστηκαν με κριτική 
διάθεση στον ηλεκτροφωτισμό 
του γραφικού λιμανιού.
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